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БАС ПРОКУРОРДЫ 
ТАНЫСТЫРДЫРЕФОРМАЛАР ЖӨНІНДЕГІ 

ЖОҒАРЫ КЕҢЕС ӨТТІ Президент 
асым-Жомарт То�аев Бас 
прокуратураны� басшылы� ��рамымен 
бейнебайланыс ар�ылы ке�ес �ткізіп, 
жа�адан та"айындал"ан Бас прокурор Берік 
Асыловты таныстырды.

Президент бұрынғы Бас прокурор Ғизат 
Нұрдәулетовке атқарған жұмысы үшін ризашылығын 
білдіріп, оның жаңа қызметіне табыс тіледі.

Мемлекет басшысы қоғамның басты талабы 
заңдардың қатаң сақталуы екеніне тоқталды. 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың айтуынша, қазір 
прокуратура органдарына жүктелген ең үлкен міндет 

– «қаңтар оқиғасына» қатысты жағдайларды мұқият 
әрі жан-жақты тергеп-тексеру. Президент кеңесте 
тергеп-тексеру жұмыстары барысында заңдылықты 
қамтамасыз етіп, азаматтардың құқықтарын сақтау 
қажет екеніне назар аударды. Сонымен қатар кінәлі 
адамдарға қатысты жауапкершілік шараларын 
қабылдай отырып, расталған әрбір хабарламаға дер 
кезінде мән беруді, тергеу барысы ж+нінде халыққа 
уақытылы ақпарат таратуды тапсырды.

Президенттің айтуынша, саладағы жұмысты 
ілгерілету үшін қоғамның қолдауына ие болатын 
жаңа идеялар мен әдіс-тәсілдер, жаңаша ойлайтын 
мамандар қажет.

Президент 
асым-Жомарт То�аев Реформалар ж�ніндегі жо"ары ке�есті� отырысын 
�ткізді. Б�л туралы А�орданы� баспас�з �ызметі хабарлады.

БЕКТАУАТАҒА ҚАУІП 
ТӨНІП ТҰР

Z-тің АСТАРЫНДА 
НЕ ЖАТЫР?


ара"анды облысы Бал�аш �аласы жанында"ы 
Бектауата тауы ны� шо�ылары �азылып жатыр деген 
дауды� бас тал"анына екі жыл болды. (лі ая�талар 
емес...

БҰЛ ТАУ – ҚАЙ ТАУ?
«Рухани жаңғыру» бағдарламасы аясындағы «Қазақстанның 

киелі жерлері» жобасына енген санаулы тарихи орынның бірі. 
«Ерекше қорғалатын табиғи мұра ескерткіштері» санатына еніп, 
мемлекеттік қорғауға алынғаны тағы бар.  Бектауата табиғаты 
– аса ерекше, колоритті мекен. Бұл тау Қазақстанда орналасқа-
нымен, аты алыс-жақын шетелге мәлім. Туристерге ғана емес, 
ем мен шипа іздеген талай жұрт  қа жақсы таныс. Жергілікті 
халық бұл тауды кие тұтады. Ықылым заманнан бері қазақ халқы 
мұнда ауруына шипа тілеп, дұға жасап, түнеуге келген.

Со�"ы уа�ытта елімізде кей автомобильдерді� 
шана"ынан Z белгісі бар жапсыр маларды к�ріп 
ж/рміз. Б�л әрекет �о"амда �ызу тал�ыланып жа-
тыр. Себебі Z белгісін Ресей әскерін �олдау амалы-
мен байланыстырып ж/рген ж�рт к�п. Я"ни, �зге 
ел ге �а тысты д/ниені насихаттау жолы ретінде са-
налады. Ал олар"а �атысты ��зырлы орган дар �ан-
дай шара �олданба�? М�ндай әрекеттер �лтаралы� 
аразды�ты тудыруы м/мкін бе?

ТЫЙЫМ САЛАРҒА СЕБЕП БАР МА?
Рас, осы күні Украинадағы ар найы операцияға қатысып 

жатқан ресейлік әскери техникаларда осын дай белгі бар. 7уел-
де тек әс кери техникаларды +згелерден айы ру мақсатында 
пайда болған белгі еді. Ресейдің де, Украинаның әскери техни-
калары тым ұқсас, бел гі соқпаса, бір-бірінен айыру қиын. Басқа 
да болжамдар жетерлік. Мәселен, кейбір ресейліктер Z бел-
гісінің түп-т+ркіні «за победу» деген с+зде жатқанын келтірген. 
Тағы бір б+лігі Украина президенті Владимир Зеленскийге 
қарата айтылғанын алға тартады. 

ІІ Д/ниеж/зілік со"ыстан �атты зардап шеккен Жапония жа�а «К/н-
шы"ыс елін» ��ру"а ден �ой"анда «�мір бой"а ж�мыс�а алу» («сюсин 
коё») ж/йесін енгізді. Б�л тәжірибе �о"ам"а т�ра�тылы� әкелді, �ара-
пайым жапонды�тарда болаша��а сенім пайда болды. 
аза�станда, 
керісінше ж�мыс берушілер жаппай штат �ыс�артып, персоналын 
аутсорсингке к�шіріп жатыр. 
а�тар о�и"асы кезінде бейбіт митингке 
шы��андар аутсорсинг мәселесін де к�терген еді. Оны� себебі енді 
белгілі болды.

Мемлекет басшысы 
асым-Жомарт 
То�аев Украина Президенті Владимир 
Зеленский мен телефон ар�ылы с�йлесті.

Украина тарапының бастамасымен Мемлекет 
басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Президент Вла-
димир Зеленскиймен телефон арқылы с+йлесті. 
Тараптар Украина т+ңірегіндегі ахуал бойынша 
пікір алмасты.

Қасым-Жомарт Тоқаев Украинадағы әскери 
іс-қимылдарды тоқтату және одан әрі болдырмау 
үшін келісс+здер барысында уағдаластыққа қол 
жеткізудің маңызды екенін айтты.

Мемлекеттер басшылары екі елдің гуманитар-
лық саладағы ынтымақтастығын одан әрі дамы-
туға келісті.

ТЕЛЕФОН АРҚЫЛЫ 
СӨЙЛЕСТІ

Мемлекет басшысы 
асым-Жомарт 
То�аев >збекстан Президенті Шавкат 
Мирзиёевпен телефон ар�ылы с�йлесті.

Президенттер қазіргі геосаяси ахуалдың шие-
ленісуі жағдайындағы сауда-экономикалық бай-
ланыстардың жай-күйін егжей-тегжейлі талқыла-
ды.

Тараптар Шавкат Мирзиёевтің Қазақстанға 
мемлекеттік сапары барысында қол жеткізілген 
уағдаластықтарды жүзеге асырудың маңызды 
екенін атап +тті.

Мемлекеттер басшылары екі ел үкіметтерінің 
екіжақты сауда-экономикалық ынтымақтастықты 
арттыруға, сондай-ақ жаңа сын-қатерлерді еңсе-
руге бағытталған алдағы іс-қимылдары ж+нінде 
уағдаласты.

ТЕЛЕФОН АРҚЫЛЫ 
СӨЙЛЕСТІ

Мемлекет басшысының т+рағалығымен 
Рефор  малар ж+ніндегі жоғары кеңестің кезекті 
оты рысы +тті. Жиын геосаяси жағдайдың Қазақ-
станға ти гізетін кері әсеріне т+теп беруге бағыт-
тал ған қажетті шаралар топтамасын талқылаудан 
бас талды.   

Жиын барысында аталған мәселе бойынша 
Премьер-Министр 7лихан Смайылов, Ұлттық банк 

т+рағасы Ғалымжан Пірматов, Президенттің эконо-
ми калық даму мәселелері ж+ніндегі штаттан тыс 
кеңес шісі, Реформалар ж+ніндегі кеңес т+рағасының 
орынбасары Сэр Сума Чакрабарти және Үкімет мү-
шелері баяндама жасады. Сондай-ақ «Атамекен» 
Ұлттық кәсіпкерлер палатасы президиумының т+ра-
ғасы Райымбек Баталов бизнес тарапының ұсы-
ныстарын ортаға салды. 

 ЖҰМЫСШЫНЫ 
 ЫҒЫСТЫРҒАН 
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Мемлекет басшысы 
асым-Жомарт 
То�аев Ресей Президенті Владимир Путин-
мен телефон ар�ылы с�йлесті.

Мемлекеттер басшылары екі елдің экономи-
калық жағдайы мен сауда-экономикалық саладағы 
екіжақты ынтымақтастық ж+ніндегі мәселелерді 
талқылады.

Қасым-Жомарт Тоқаев Украина т+ңірегіндегі 
ахуалға қатысты келісс+здер барысында ортақ ке-
лісімге қол жеткізудің аса маңызды екенін атап 
+тті.

ТЕЛЕФОН АРҚЫЛЫ 
СӨЙЛЕСТІ
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Сонымен қатар отырыста депутаттар ар-
наулы мемлекеттік органдардың қызметкер-
лері мен әскери қызметшілерді әлеуметтік 
қорғау және олардың әскери қызметті �тке-
руге қатысты кейбір мәселелерін реттейтін 
заң жобасын қарады.

Бұл құжат тұрғын үй т�лемдерінің тәртібін 
жетілдіруді және арнаулы мемлекеттік орган-
дардың қызметкерлері мен әскери қызмет-
шілерді, ал олар қаза тапқан жағдайда – олар-
дың отбасы мүшелерін тұрғынжаймен 
қамтамасыз етуді к�здейді. Жаңа нормаларға 
сәйкес, енді мүгедектігі бар бала асырап 
отырған, оның ішінде отбасында жасына 
қарамастан бала күнінен мүгедектігі бар 
адамдар бар арнаулы мемлекеттік органдар-
дың қызметкерлері мен әскери қызметшілер-
ге �здері тұрып жатқан қызметтік баспананы 
�теусіз алу құқығы беріледі. Осы заң жобасын 
қабылдау арнаулы мемлекеттік органдардың 
қызметкерлері мен әскери қызметшілерді, 
олар қаза тапқан жағдайда – олардың отбасы 
мүшелерін әлеуметтік қорғауды жақсартуға 
жол ашады.

Сонымен қатар заң жобасында қызметтік 
әдептен айнымау, әскери мүлікті сақтау және 
тағы басқа бағыттар бойынша әскери қыз-
метшінің міндеттері толықтырылған. Заң 
жобасы арқылы азаматтарды әскери-
патриоттық тәрбиелеуді айқындау тәртібі 
Үкіметке жүктеледі. Осы және басқа да нор-
малар «Қазақстан Республикасының кейбір 
заңнамалық актілеріне әскери қызмет және 
арнаулы мемлекеттік органдар қызметкерлері 
мен әскери қызметшілердің тұрғын үй қаты-
настары мәселелері бойынша �згерістер мен 
толықтырулар енгізу туралы» заң жобасында 
жазылған.

«�скери қызметшілердің және арнаулы 
мемлекеттік органдар қызметкерлерінің жұ-
мыстары аса жауапты екені белгілі. Сол себепті 
оларды және олардың отбасы мүшелерін 
құқықтық, материалдық және әлеуметтік 
қорғау – мемлекеттің маңызды міндеттерінің 

бірі. Сондықтан қаралған заң жобасы әскери 
қызметшілердің тұрғын үй қатынастары сала-
сындағы құқықтарын қосымша реттеуді к!з-
дейді. Сондай-ақ әскери және арнаулы мемле-
кеттік органдар қызметінің !ткеру тәртібін 
жетілдіру мәселелері де қамтылған», – деді 
Мәулен )шімбаев.

Заң жобасын қарау барысында сенаторлар 
ұсынылған �згерістерді қолдады. Сондай-ақ 
құжатқа әскери қызметшілердің құқықтарын 
реттеу мәселелеріне қатысты кешенді тәсіл-
дерді қамтамасыз етуге арналған бірқатар 
түзету енгізілді. Соған байланысты заң жоба-
сын Мәжіліске қайтару туралы шешім қабыл-
данды.

Отырыс кезінде сенаторлар �здерінің 
депутаттық сауалдарын да жолдады.

Бейбіт Исабаев жұмыссыздық мәселесін 
тиімді шешу үшін елімізде қалыптасқан еңбек 
нарығына терең әрі жан-жақты талдау жүр-
гізуді ұсынды.

Мұрат Бақтиярұлы азаматтық жоғары оқу 
орындары жанындағы әскери кафедралардың 
құрамы мен құрылымын оңтайландыру және 
халықаралық тәжірибені зерделей отырып, 
осындай әскери даярлық жүйесін жетілдіру 
мәселесін к�терді.

Ләззат Сүлеймен «Дипломмен – ауылға!» 
бағдарламасын іске асыру тетіктерін қайта 
қарауды және оның аясын кеңейтуді ескере 
отырып, жобаны әрі қарай жетілдірудің 
маңызды екенін айтты.

Нұрт!ре Жүсіп 2023 жылы Бейбарыс сұл-
танның туғанына 800 жыл толатынына назар 
аударып, бұл мерейтойды халықаралық дең-
гейде атап �ту үшін бюджеттен қаржы б�лу 
мәселесіне тоқталып �тті.

Бекболат Орынбеков Жамбыл облысында 
аймақтағы су тапшылығын азайтып, азық-
түлік қауіпсіздігін қамтамасыз етуге ықпал 
ететін 3 жаңа су қоймасын салу жобаларын 
қаржыландыру мәселесін с�з етті.

Ж. НҰРЛАН

Сенат Бас прокурорды 
тағайындауға келісім берді

РЕФОРМАЛАР ЖӨНІНДЕГІ ЖОҒАРЫ КЕҢЕС ӨТТІ

Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты� т�ра�алы�ымен Палата отырысы �тті. Онда 
сенаторлар ел Президентіні� �аза!станны� Бас прокуроры !ызметіне Берік Асылов 
та�айындауына келісім берді. Мемлекет басшысыны� %сынуын Президент �кімшілі-
гі Басшысыны� орынбасары Ержан Жиенбаев жариялады.

Мәжіліс Спикері Ерлан �оша- 
новты� т�ра�алы�ы мен �ткен жал-
пы отырыста депутаттар бір!атар 
жа�а ратификациялы! за� жобала-
рын ма!%лдады. 

Ратификацияланған құжаттардың 
қатарында «Толық емес жұмыс уақыты 
жағдайларындағы жұмыс туралы кон-
венцияны ратификациялау туралы 
(175-конвенция)» заң жобасы бар. 

Заң жобасы туралы Еңбек және 
халықты әлеуметтік қорғау министрі 
Серік Шәпкенов баяндап, құжат 2019 
жылғы 18 қазанда Қазақстанның ха-
лықаралық шарттар мәселелері ж�нін-
дегі ведомствоаралық комиссияның 
40-шы отырысында қолдау тапқанын 
атап �тті. 

Атап айтқанда, ұжымдық келісс�з-
дерді жүргізу құқығы және еңбек-
шілердің �кілдері ретінде қызмет ету 
құқығы; қауіпсіздік және еңбек гигие-
насы; еңбек және жұмыспен қамту 
саласында кемсітушілікке жол бермеу; 
ананы қорғау; еңбек қатынастарын 
тоқтату құқығы; жыл сайынғы ақылы 
демалыс немесе ақылы мереке күндері; 
ауруы бойынша демалыс бар.

Осы конвенцияны ратификациялау 
еңбек қатынастары саласында халықа-
ралық стандарттарды одан әрі енгізуді 
қамтамасыз етеді.

Отырыста депутаттар «Дербес де-
ректер алмасу саласындағы әкімшілік 
мәселелер бойынша �зара құқықтық 
к�мек туралы келісімді ратификация-
лау туралы» заң жобасын мақұлдады.  

Келісім жобасының мақсаты Тәу-
елсіз Мемлекеттер Достастығы шең-
берінде азаматтығының болуы, к�ші-
қон есебіне қою, визалар беру, жеке 
басты куәландыратын құжаттар туралы 
дербес деректермен алмасу саласын-
дағы әкімшілік мәселелер бойынша 
�зара құқықтық к�мек к�рсету ж�нін-
дегі ынтымақтастықтың құқықтық 
негіздерін жасау болып табылады.

Құжат Тәуелсіз Мемлекеттер Дос-
тастығы елдерінің құқық қорғау 
органдарының жеке тұлғалардың дер-
бес деректері туралы ақпарат беру 

мәселелері ж�ніндегі сұрау салуларын 
қарау және шешу процесінде туындай-
тын қоғамдық қатынастарды реттеуге 
бағытталған.

Сонымен қатар Палата комитеті 
мүгедектігі бар адамдардың �мір сүру 
сапасын жақсарту мәселелеріне қа-
тысты  түзетулер енгізуге бағытталған 
заң жобасын қолға алды.

Жалпы отырыста Мәжіліс Парла-
мент Мәжілісінің депутаты Дариға 
Назарбаеваның �кілеттігін мерзімінен 
бұрын тоқтату туралы қаулы қабылда-
ды. Сондай-ақ жалпы отырыста жаңа-
дан сайланған Парламент Мәжілісінің 
депутаты Саясат Нұрбек ант беріп, 
Палатаның )леуметтік-мәдени даму 
комитетінің құрамына сайланды. 

Г. БЕК

Жаңа ратификациялық заң 
жобаларын мақұлдады 

(Басы 1-бетте)

Президенттің айтуынша, Үкімет 
құрған Дағдарысқа қарсы шаралар-
ды үйлестірудің жедел штабы Ресей-
ге салынған санкциялардың Қа-
зақстанның экономикалық салала-
рына тигізетін әсерін жан-жақты 
талдауға, жағдайдың қалай �рбитіні-
не қарап шара қабылдауға, сон-
дай-ақ  алдағы іс-қимылдардың 
бірыңғай жоспарын жасауға тиіс. 
Мемлекет басшысы Үкіметті бұл 
бағытта шұғыл әрекет етуге және 
бизнес қоғамдастықпен тығыз бай-
ланыста жұмыс істеуге шақырды.

Қасым-Жомарт Тоқаев эконо-
микалық талдау негізінде кәсіпо-
рындарды, қажет болған жағдайда 
халықтың жекелеген топтарын 
қолдау шараларының топтамасын 
дайындауды тапсырды. Сондай-ақ 
биылғы республикалық бюджет 
қайта қаралды.

Жоғарғы Кеңестің негізгі оты-
рысы аясында үш мәселе қарасты-

рылды. Олар: мемлекеттік бюджет-
тің кіріс б�лігін күшейту, инвести-
ц и я л ы қ  с а я с а т т ы  ж е т і л д і р у , 
«Самұрық-Қазына» акционерлік 
қо ғамын реформалау.

Мемлекеттік бюджеттің кіріс 
б�лігін күшейту ж�ніндегі бірінші 
мәселе бойынша Ұлттық экономика 
министрі )лібек Қуантыров баян-
дама жасады. Оның айтуынша, 

бюджетке түсетін қосымша кірістерді 
қамтамасыз ету мақсатымен қатты 
пайдалы қазбалардың үш түріне 
салынатын пайдалы қазбалар �н-
дірісі салығының м�лшерлемесін 

орташа есеппен 1,3 есе �сіру ұсыны-
лады. Бұл бюджетке түсетін кірісті 
300 миллиард теңгеге арттыруға 
мүмкіндік береді.

Қасым-Жомарт Тоқаев баянда-
ма қорытындысы бойынша Үкімет-
ке, инвесторлық қоғамдастықпен 
бірлесіп, халықаралық салық және 
трансферттік баға белгілеу мәселе-
лерін мұқият пысықтауды тапсыр-
ды.

 «Самұрық-Қазына» акционер-
лік қоғамын реформалау барысы 
ж�нінде басқарма т�рағасы Алма-
садам Сәтқалиев есеп берді. Ол 
сатып алу үдерісінің ашықтығын 
қамтамасыз ету, мұнай, газ �ңдеу, 
к�мір және электр қуатын �ндіру 
мен олардың маркетингі нарығы-
ның қатысушылары үшін кедер-
гілерді жою сияқты бағдарламаның 
негізгі басымдықтарын атап �тті. 
Сонымен бірге кадрлық саясат 
қайта қаралып, басқару персоналы 
оңтайландырылған. «ҚазМұнай-

Газ» АҚ, «Эйр Астана» АҚ, KEGOC 
АҚ, QazaqGaz АҚ сияқты компа-
ниялар IPO-ға шығарылады. Со-
ның арқасында «Самұрық-Қазы-
на» Ұлттық қорға 500 миллиард 
теңге б�ле алады. Бағдарлама 
бойынша 8 миллиард АҚШ долла-
рынан астам сапалы инвестиция 
тарту, жалпы құны 4 триллион 
теңгеге жаңадан 24 �ндіріс орнын 
ашу және 5 000 жаңа жұмыс орнын 
ашу к�зделген. )рбір портфельдік 
компания үшін қызметтің тиімділі-
гін арттыру бойынша ұсыныстар 
әзірленіп, жеткізу бағдарлары 
оңтайландырылады, сондай-ақ 
сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
шаралар қабылданады. Мысалы, 
қор кәсіпорындарына электр қуа-
тын жеткізу үдерісіне қатысатын 44 
делдалмен арадағы шартты бұзу 
жоспарланып отыр. Осы шаралар-
дан кейін экономикалық тиімділік 
биылдың �зінде 2 миллиард теңге-
ден асады.

 «AMANAT»: алда атқарылатын 
басым бағыттар 

Сыбайлас жемқорлыққа қар-
сы қызмет «Самұрық-Қазына» 
Ұ)Қ» АҚ, «Самұрық-Энерго» 
және «Қазақстан Темір Жолы» 
ҰК басшылығына қатысты жеке 
компаниялардан пайда алу мақ-
сатында қызметтік �кілеттік-
терін теріс пайдалану фактісі 
бойынша тергеу жүргізіп жатыр.

Мемлекетке аса ірі м�лшер-
де 3,8 млрд теңге сомасында 
залал келтірілді. Vзге ақпарат 
тергеу мүддесінде жария етуге 
жатпайды.

Парламент Мәжілісінде Спикер 
Ерлан �ошановты� т�ра�алы�ымен 
«Amanat» партиясы фракциясыны� 
отырысы �тті. Онда саяси %йымны� 
2022 жыл�ы 1 наурызда �ткен ке-
зектен тыс ХХІІ съезінде ел Прези-
денті, партия Т�ра�асы �.То!аев 
ал�а !ой�ан жа�а міндеттерді ж7зе-
ге асыру мәселелері !аралды.

Ерлан Қошанов съездің тарихи 
мәніне тоқталып, «Amanat» партиясы 
қызметін трансформациялау аясында 
депутаттардың жұмысын жандандыру-
дың маңызын атап �тті. Негізгі мақсат 
– қоғам сұранысына дер кезінде жауап 
беру және азаматтардың нақты мәсе-
лелерін шешу. Нәтижесінде, ол жаңа 
саяси жағдайда сайлаушылардың 
«Amanat» партиясына деген сенімін 
арттыруға септігін тигізеді.

Депутаттар жұмысындағы жаңа 
тәсілдерді талқылай келе, Мәжіліс 
Спикері халықтың нақты проблемала-
рын шешу үшін Үкіметпен бірлесе 
жұмыс атқарудың маңыздылығын 
айтты. Депутаттарға бұл іске Үкіметтен 
бір вице-премьердің бекітілгені ж�нін-
де ақпарат берілді. Ол депутаттардың 
сауалдарында к�терілген мәселелерді 
шешу бойынша жүйелі түрде жұмыс 
істейтін болады.

Сонымен қатар фракция басшысы 
депутаттарды халықты толғандыратын 
мәселелер  бойынша сайлаушылармен 

кері байланыс орнату үшін әлеуметтік 
желілер мен бұқаралық ақпарат құрал-
дарының мүмкіндіктерін белсенді 
пайдалануға шақырды. )сіресе, жұмыс 
барысында әлеуметтік зерттеулерді 
кеңінен пайдалану, аса маңызды әлеу-
меттік-экономикалық мәселелер, со-
ның ішінде азаматтардың шағымдары 
бойынша �зекті статистикалық дерек-
терді алу үшін Үкіметтің Цифрлық 
кеңсесімен �зара іс-қимылды күшейту, 
партияның сайлауалды уәделерін 
орындау үшін Жол картасының іске 
асырылуын депутаттық бақылауға алу.

Сондай-ақ фракция отырысында 
депутаттар �ңірлердегі халықтың 
нақты мәселелеріне шұғыл жауап беру 
жолдарын қарастырып, жастарды қол-
дауға бағытталған бірқатар маңызды 
жобаны талқылады.

Отырыс барысында Мәжіліс коми-
теттері жанынан қоғамда, соның ішін-
де жаңа медиада к�теріліп жатқан 
�зекті мәселелер бойынша тұрақты 
жұмыс істейтін сарапшылар алаңдарын 
құру туралы шешім қабылданды. Бар-
лық кездесулер онлайн режимде �тіп, 
сарапшылар мен БАҚ �кілдері осы 
диалог алаңдарының тұрақты қаты-
сушыларына айналуы керек.

Фракция отырысында вице-спи-
кер, фракция басшысының орынбаса-
ры П.Казанцев, депутаттар С.Нұрбек, 
Е . Ж а ң б ы р ш и н ,  Е . С м ы ш л я е в а , 
Ю.Кучинская, Е.Бисембаев, Е.Сайы-
ров с�з с�йледі. Баяндамашылар пар-
тия басшылығы жүктеген міндеттерге 
сәйкес фракция депутаттарының жұ-
мысын жандандыру жайлы ой-пікір-
лерімен б�лісті. 

НҰРЛАН ОРАЗҒАЛИЕВ

Алматы облысыны� к�ліктік ба!ылау инспекциясы 
!ызметкерлері �ткен жылдан бері ж7ргізушілерден 
пара алып келген. Алматы облысы бойынша Cыбайлас 
жем!орлы!!а !арсы !ызмет, 8лтты! !ауіпсіздік коми-
тетіні� облысты! департаменті және Талды!ор�ан 
к�лік прокуратурасымен бірлесіп оларды� за�сыз 
!ызметіні� жолын кесті.

Бірлескен операция барысында к�ліктік бақылау ин-
спекциясының үш қызметкері қолға түсті. Олар Тал-
дықорған қаласы Полиция басқармасының уақытша ұстау 
изоляторына қамалды. Баспас�з қызметінің хабарлауынша, 
«Инспекцияның б�лім басшысы мен оның екі қызметкері 
2021 жылдың басынан бастап 2022 жылдың ақпанына дей-
інгі кезеңде кәсіпкерлерден автомобиль жолдарында кедер-
гісіз жүріп �ткені және оларды әкімшілік жауапкершілікке 

тартпағаны үшін жүйелі негізде 50 мыңнан 280 мың теңге 
аралығында пара алып отырған».  Тергеу жалғасуда.

Н.ҚОСАЙ

Жүйелі түрде пара алған



Б�гін Саяси ке�ес бюросыны� �аулысымен «AMANAT» партиясынан 
Парламент Мәжілісі депутатыны� бос мандатын партиялы� тізім бойын-
ша Аманжол $лтай%а беру туралы шешім �абылданды. Тиісті шешім 
Ор талы� сайлау комиссиясына жіберілді. Б(л туралы «AMANAT» пар тия-
сыны� ат�арушы хатшысы Асхат Оралов Facebook-та%ы пара� шасында 
жазды.

1 наурызда +ткен «Nur Otan» пар-
тиясыны� кезектен тыс ХХІІ съезінде 
�о%амды� (йым алдына жа�а мін-
деттер �ойылып, партия ж(мысын 
мо дер низациялау мәселесі тал�ы-
лан ды. Жиында айтыл%ан жа�ашыл-
ды�тар +�ірлерде �олдау тауып, об-
лысты� филиалдар ж(мысты жа�а ша 
(йымдастыру%а дайын еке нін к+р-
сетті. Осы т(р%ыда «Amanat» партия-
сыны� Солт�стік 6аза�стан об лысты� 
филиалы т+ра%асыны� бірін ші орын-
басары $сем Рахметованы ә�гімеге 
тарт�ан едік.

– �сем Қалашбайқызы, облыстық фи-
лиалдың тізгінін қолыңызға алғалы үш жыл-
ға жуық уақыт �тіпті. Осы кезеңде партия 
қандай жобаларды жүзеге асыра алды?

– �згерістер кезеңінде �мір сүру қиын 
деген түсінік қалыптасқан. Соңғы кезде 
оқи ғалар, тіпті жылдам �згеретін болды. 
К�з ілеспес жылдамдықпен �згеріп жатқан 
ау малы-т�кпелі заманда тез шешім қабыл-
дап, жедел әрекет ету керек. Осы ретте 
пар  тия жұмысы тәжірибе жинақтауға сеп-
тігін тигізді деп зор сеніммен айта аламын. 
Геосаясатта да, мемлекеттік құрылымдарда 
да, тіпті әр адамның бойында айтарлықтай 
�згерістер болып жатыр. Дегенмен менің 
аңғарғаным – Елбасы негізін қалаған «Nur 
Otan» партиясының жобалары әлі де �з 
�міршеңдігін жойған жоқ. «Ардагерлерді 
ар дақтайық», «Бақытты отбасы», «Кедер-
гісіз келешек», «Халыққа к�мек», «Жастар 
– Отанға», «Ұлттық мұра» деген сияқты 
пар тиялық жобалардың �ңірдің және же-
ке леген заматтардың әлеуметтік �мірінде 
алатын орны зор. Бұл жобалардың арқа-
сын да тұрғындардың әртүрлі санатына 
жататын топтарға елеулі к�мек к�рсетілді. 
0сіресе, аға буынмен тығыз байланыс ор-
натылған. Олардың �мірлік бай тәжіри-
бесінің партия жұмысына пайдасы зор. 
Ұрпақтар сабақтастығы жалғасын тауып 
келеді. Қарттар күні, Ұлы Жеңіс күні сияқ-
ты мерекелерде ғана емес, кез келген уа-
қытта алдыңғы толқын – ағалармен 
қарым-қатынасымыз бір үзілген емес. 

«Кедергісіз келешек» жобасын жүзеге 
асырудың нәтижесінде �ңірдегі к�птеген 

ғимараттардың қолжетімді бола түскені 
үшін мүгедектердің алғысын арқалаға ны-
мызды мақтанышпен айта аламыз. Бұл 
рет те осы жобамен айналысқан қызмет ке-
ріміз сарапшы деңгейіне к�терілгені сон-
шалық, әлеуметтік қорғау саласының 
қыз меткерлері ақыл-кеңес сұрайтын бол-
ды. Облыстық филиал жанынан құрылған 
қоғамдық-партиялық мониторинг тобы-
ның мүшелері әлеуметтік маңызды нысан-
дардың қолжетімділігін бағалау жұмысын 
ұдайы жүргізіп, анықталған кемшіліктерді 
жоюға ұсыныс жасайды. 

Инклюзиялық білім беруге қатысты 
түйт кілдерді шешуге де партия филиалы 
атсалысты. Облыс орталығындағы №8, 
№21 және №23 орта мектептерде үш жыл 
бойы жұмыс істеп келген инклюзияны 
қол дау кабинеттерін әдістемелік демеуді 
қар жыландыру мәселесі партия филиалы-
ның қатысуымен оң шешімін тапты. 

«Ұлттық мұра» жобасы аясында да 
руханият саласында атқарылған шаруа бір 
т�бе. Жергілікті ақын-жазушылардың шы-
ғармалар жинақтарының жарық к�руі, 
мектептерге есімдері берілген Алаш арыс-
тарының ескерткіш мүсіндерінің орна-
тылуы, елді мекен атауларын қазақшалау, 
Ұлттық домбыра күнін, басқа да ұлттық 
мерекелерді ұлықтау секілді шаралар күн 
тәртібінен түскен емес. 

– Партия әйелдер қауымына қанша-
лықты қолдау к�рсетіп, қызмет жасауына 
мүмкіндік беріп отыр?

– Соңғы сайлауда ел Президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың тапсырмасына 
сәйкес парламенттік тәжірибемізде алғаш 
рет партиялық тізімге әйелдер мен жастар 
үшін 30 пайыздық квота енгізілгені белгілі. 
Бұл тапсырма жергілікті жерлерде де тиісті 
деңгейде орындалды. Бүгінде �ңірдегі 
барлық деңгейдегі мәслихаттардағы депу-
таттардың 34 пайызы – әйелдер. Бұған 
дейінгі шақырылымда олардың үлесі 2-ақ 
пайыз болатын. 5 келіншек аудандық мәс-
лихаттардың хатшысы болып қызмет ат-
қарып жатыр. Сондай-ақ партия жанында-
ғы қоғамдық кеңестер мүшелерінің жарты-
сына жуығы – нәзік жандар. Облыс бо-
йынша партияның 17 филиалы болса, 
соның жетеуін нәзік жандар басқарады. 

Жалпы, солтүстік �ңірдегі 30 мыңдай 
партия мүшесінің 20 мыңнан астамы – 
әйелдер. 80-ге жуық келіншек бастауыш 
партия ұйымына жетекшілік жасап отыр. 
Осы деректер партия әйелдер қауымына 
барынша қолдау білдіріп, жұмыс істеуіне 
жағдай жасап отырғанын к�рсетсе керек. 
Бүгінде гендерлік теңсіздік жоқ, қазіргі 
әйел дерге «бір қолымен бесікті, бір қолы-
мен әлемді тербете отырып», алаңсыз жұ-
мыс істеуге барлық мүмкіндік берілген. 
Қыз-келіншектер кез келген салада табыс-
ты қызмет атқара алатынын дәлелдеп те 
отыр ғаны к�ңілге қуаныш ұялатады. Сол-
түстік Қазақстан облысындағы мемлекеттік 
қызметшілердің 60 пайызы, басшылардың 
30 пайызы – әйелдер. 

– Осы күнге дейін партия халықтың 
түйінді мәселелерін қаншалықты шешіп 
келді? Болашақта қалай болады деп 
ойлайсыз?

– «Amanat» партиясы әрдайым ха-
лықтың жанынан табылғанына к�пшілік 
куә. 0лемді жайлаған пандемия кезінде 
мұқтаж жандарға 50 мың теңгеден ма-
териал дық к�мек к�рсетіп, азық-түлік 
қор жындарын тараттық, шама-шарқы-
мыз ша дәрі-дәрмекпен қамтамасыз етуге 
атсалыстық. Осы жұмыстың басы-қасында 
партияластарымыз жүрді. Жекелеген 
адамдардың да мұң-мұқтажы ешқашан 

біздің назарымыздан тыс қалған емес. 
Облыстық филиал жанындағы отбасы, 
әйелдер және балалардың құқықтарын 
қорғау ж�ніндегі қоғамдық кеңесті жеке 
кәсіпкер, облыстық мәслихат депутаты 
Елена Левина басқарады. Кеңес т�райы-
мының �зі де, мүшелері де қоғамдағы түрлі 
түйткілдерге әрдайым құлақтары түрік. 
Қиын жағдайға тап болған отбасылардың 
барлығына болмаса да, басым б�лігіне 
к�мектерін аямайды. Үйі �ртенген, сәбиі 
сырқаттанған, отағасы �мірден �ткен 
отбасылардың мүшелері партиядан к�мек 
сұраса, бірінші болып к�мек қолын 
созатын – осы кеңес мүшелері. Жуырда 
Есіл ауданында үйі �ртеніп кеткен 
отбасыға жеке кәсіпкер Елена Левина �з 
кәсіпорны �ндіретін жиһазбен, партия 
мүшелері киім-кешек, азық-түлікпен және 
ақшалай қолдау к�рсетті. Коккейн 
синдромы ау руына шалдыққан науқас, 
яғни �здігінен жүріп-тұру түгілі, тамақ іше 
алмайтын 7 жасар Саша Баториннің 
Мәскеудегі қымбат отасына қаржы жинап, 
ақшалай қолдау к�рсетуді де жеке кәсіпкер 
�з мой нына алды. «К�п түкірсе – к�л», 
демекші, мұндай мысалдар жетерлік. 
Белсенді әйел дер �з үйлерінде ғана емес, 
қоғамда да бел сенді. Бір әттеген-айы, 
партияға жүгін ген кейбір жандардың 
масылдық пиғылы басым. Мұндайда кей-

біреуіне қолдау к�рсетуден бас тартуға тура 
келетінін жа сырмаймын. Жалпы, �ңірдегі 
қоғамдық к�лікке, азық-түлік бағасына, 
жемш�п, к�мір, мұнай-газға қатысты кез 
кел ген әлеу меттік-экономикалық мәселе-
нің қай сысы болсын, партияның назары-
нан тыс қал ған емес. Соның нәтижесі 
бо лар, сол түс тікқазақстандықтар арасында 
партия туралы біршама жақсы пікір қа-
лыптасқан. 

– Съезде партияны модернизациялау 
туралы с�з қозғалып, жеті басымдық бел-
гіленді. Партия жұмысы қандай бағытқа 
құрылғанын қалайсыз?

– Партияның халыққа неғұрлым жа-
қын болғаны дұрыс деп санаймын. Бұл 
орайда халықпен кері байланыс жасау 
құралдарының тиімділігін арттыру басым-
дығы белгіленді. �те құптарлық жайт. 
0ріп тестерімнің пікірінен түйгенім – бұған 
дейінгі бюрократиялық кедергілер жойы-
лып, қажеті жоқ қаптаған есеп беру қыс-
қартылғаны ж�н. «Jas Otan» Жастар қана-
тының жұмысын жетілдіру басымдығының 
әсіресе біздің �ңір үшін маңызы зор. К�р-
шілес Ресейге оқуға не жұмысқа кетіп 
жат қан кейінгі толқын �кілдері тым к�п. 
Басқа аймақтарда тұрғындар санының 30 
пайызын жастар құраса, біздің �ңірде 18 
пайыз ғана. Соңғы бес жылдың ішінде 
сол түстіктегі жастар саны 8 500-ден астам 
адамға азайған. 2017 жылы облыста 107 
500-дей жас болса, қазір олардың саны жүз 
мыңға да жетпейді. Сондықтан «Jas Otan» 
Жастар қанатының алдында тұрған міндет 
зор. 

Жалпы, партияның атқарушы хатшысы 
атап �ткеніндей, «Amanat» – қоғамдағы 
әлеуметтік әділдікті жақтайтын, барша 
аза маттарға тең мүмкіндік беруді қолдай-
тын партия. Біз бір-біріне қолдау білдіретін, 
мықтылары әлсіздерге жәрдем беретін, 
әлеу меттік әлсіз топтардың мүддесін қор-
ғай тын қоғам құруға ұмтыламыз. Партия-
ның аты ғана емес, заты да �згереді деген 
сенімдемін.

– �ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Роза Ш�КЕН,

Солтүстік Қазақстан облысы

Аманжол Әлтай 
Мәжіліс депутаты болады 

Халыққа жақын болған жөн 

БАҒДАР

Өзгеріс болашақ 
үшін қажет 

Сәлімжан НАҚПАЕВ, 
Мәжіліс депутаты:

– «Nur Otan» партиясының кезектен 
тыс XXII съезі жаңалыққа толы болды. 0уелі 
партияның Саяси кеңес құрамы жаңа мү-
шелермен толықты. Сондай-ақ партия ның 
Атқарушы хатшысы саяси құрылымды 
модернизациялау бойынша жеті пункттен 
тұратын бағдарламаны таныс тырды. Ал 
Мәжіліс Спикері Ерлан Қошанов партияны 
ре брендинг жасау үшін оны «АMANAT» деп 

атауды ұсынды. Президент, партия Т�рағасы Қасым-Жомарт Тоқаев 
та партияның жаңа атауын қабыл алды.

Партия Т�рағасы партияның саяси жұмысын жаңа форматта 
қайта құруды ұсынды. Расында «қаңтар оқиғасы» еліміздің саяси, 
экономикалық және әлеу меттік �мірінде �згерістер керек екендігіне 
к�з жетті. Бұл – халықтың талабы. 

Жақында ғана депутаттар облыс, аудан, ауылдарды аралап, тұр-
ғын дармен кездесіп келдік. Халықтың Президентке деген сенімі 
жоғары, Үкіметке берілген тапсырмалардың орындалуынан үлкен 
үміт күтеді. 

 Осынау шақта партияның да атауын �згертіп, �з қызметін жаңа 
серпінмен жалғастырғаны – заңды құбылыс. Партияның аты мен 
бірге затын да �згерту мә селесі күнтәртібінде тұр. Елдің болашағы 
үшін, ұрпақ үшін бұл �згеріс бізге ауа  дай қажет. Қалай десек те, 
«Жаңа Қазақстан» құруда «Amanat» партиясы алдың ғы қатардан 
к�рінеді деп білемін.

Уәденің үдесінен 
шыға білген ұтады

Мәлік ҚҰЛШАР, 
Мәжіліс депутаты:

– Партияның кезектен тыс ХХІІ съе зінде 
ұсынылған жаңғырту бағдарламасын түсі-
ністікпен қабыл алдым. Президент, партия 
Т� рағасы Қасым-Жомарт Тоқаев атап �ткен-
дей заман, қоғам, адам �згеріп жатқанда, 
партияның �згеруі – заңдылық. Рас, «Nur 
Otan» партиясы құрылған 23 жыл ішінде 
бірнеше рет жаңғырту туралы мәлімдеді. 
Алайда бұрынғы басқару жүйесі сол күйінде 

қалып, тек ішінара �згерістер жасалып отырды. Жергілікті филиалдар 
үшін Орталық аппаратқа уақытында есеп беру басты к�рсеткішке 
айналып кеткені жасырын емес.

Бұл орайда партияны жаңғырту бағдарламасында бастауыш 
партия ұйымдарын нығайту, олардың жұмыстарына баса назар 
аударылғаны қуантты. Бастауыш партия ұйымдарын ірілендіру 
арқылы оларға жиналған партия жарналарының 20 пайызын кері 
қайтару тәжірибесі де �зін-�зі ақтайды деп ойлаймын. Ірілендіруді 
округтік партия ұйымдарына біріктіруден бастау да саяси ұйым 
жұмысын ширата түсетіні анық. 

Оған қоса партиялық тізіммен сайланған депутаттар сайлау шы-
ларымен байланысын үзіп алған сияқты. Мәселен, кейбір аймақ-
тарда аудандық мәслихат депутаттарының жартысынан к�бі аудан 
орталығында тұрады. Ал облыстық мәслихат депутаттарының үштен 
бірінен астамы облыс орталықтарының тұрғыны. Осыдан-ақ 
олардың сайлаушылармен кері байланыс орнату тұрғысынан ақсап 
тұрғанын аңғару қиын емес. 

Партия атауын �згерту де, халықпен кездесулер де к�п к�терілді. 
Мен осыдан 23 жыл бұрын Алматы қаласында �ткізілген «Отан» 
партиясының алғашқы құрылтайына Батыс Қазақстан облысынан 

делегат ретінде қатысқан едім. Содан бергі аралықта партия әуелі 
«Отан», одан кейін «Нұр Отан» болып атауын �згертті. «Amanat» 
атауы алған партиямыз халқымыздың аманатын арқалайтын саяси 
күш боларына сенемін.

Жалпы, сайлаушылардың партияға к�зқарасы жаман емес. Бұл 
орайда партиялы тізіммен Мәжіліске, барлық деңгейдегі мәсли-
хаттарға депутат болып сайланған әріптестерім партияның сайлауал-
ды бағдарламасында берілген уәденің үдесінен шығуға барын салған 
ж�н. Сонда ғана біздің партия нақты істердің партиясына айнала 
алады

Халықтың аманатын 
арқалады

Талғат ДАРГУЖИЕВ,
«Аmanat» партиясы БҚО Сырым аудандық 
филиалы т!рағасының бірінші орынбасары: 

– Осыдан бір айдан астам уақыт бұрын 
партияның Т�рағасы, Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев саяси ұйымды жаң-
ғыртуға қатысты тапсырма берген болатын. 
Осыған орай партияның жұмысын жандан-
дыру үшін жергілікті жерлердегі бастауыш 
ұйымдарынан, басқа да �ңірлік құрылым-
дарынан тың талап-тілектер мен соны ұсы-

ныстар сұратты. Саяси ұйымның ел ішіндегі тірегі, партиялық құ-
рылымның �зегі болып саналатын бастауыш ұйымдар, әлбетте бұл 
шарадан тыс қалмады, біз де �з үлесімізді қостық. Қазір біздің 
бастауыш ұйымның 1 300 мүшесі бар. Бұл ұсыныстардың бәрі 
жүйеленіп, партияның 1 наурызда �ткен кезектен тыс ХХІІ съезінде 
к�рініс тапқанын к�рдіңіздер.

Жылдар жылжып, заман �згереді, адам �згереді. Партия уақыт 
талабына ілесіп, жаңаша сарында жұмыс істеуі тиіс. Бастауыш 
ұйымдардан бастап пар тияның бүкіл құры лымы �згеруі қажет, сонда 
ғана нақты нәти жеге қол жеткізе аламыз. 

Мемлекет бар жерде саяси партиялар да болады, ол – заңдылық. 
Сондықтан әлдебіреулердің партияны тарату керек деген с�здері 
қисынсыз. Тек енді жаңарып, жасарған партияның жұмысы ха-
лықтың мүддесін қаншалықты қанағаттандыра алады, сапалық 
жағынан қаншалықты �згерді – бар гәп сонда. 

Партия халқымыз үшін киелі «Аmanat» атауын алып, халықтың 
аманатын арқалайтынын к�рсетті. Оған біздің сеніміміз де, �з 
тарапымыздан қосар үлесіміз де зор.

Жастарға артылған 
үміт үлкен

Еркебұлан АҚБОЛАТОВ, 
«Jas Otan»ЖҚ Алматы облыстық 
филиалының т!рағасы: 

– Партияның кезектен тыс ХХІІ съезін-
де жаңалықтар мен жақ сылықтар к�п бол-
ды, соның ішінде жастар қауымы үшін 
оның атауының «Amanat» болып �згеруі 
ерек ше әсер етті деуіміз керек. Жастар мұны 
бізге ата-бабамыздан берілген аманат 
ретінде қабылдады. Сол себепті еліміздің 
тәуелсіз ді гін нығайтып, �ркениет к�шіндегі 

дамы ған мемлекеттер қатарына қосуға міндетті екенімізді түсіндік. 
Бұған дейін Мемлекет басшысы, партия Т�рағасы Қ.Тоқаев 

қоғамда жастармен жұмыс істеу жағы біршама ақсап жатқанын 
айтты. Біз бұл сынды жіті қабылдап, Отанымыздың болашағы 
болатын, елдің ертеңгі иесіне айналатын жас қауымның жағдайын 
жақсартуға барынша күш саламыз деп тас-түйін бекіндік. Бұл 
бағыттардағы жұмыстарды қазірдің �зінде қызу бастап кетті.
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«Аманжол 0лтайды к�птен бері танимын. Тек елге танымал айтыскер ақын ғана 
емес, халық мүддесі үшін әркез салиқалы с�з айтып жүрген азамат ретінде де жақсы 
білемін. 0рқашан елдің жанынан табылып, қиын кезде де партиямен бірге бола 
білген, ізін басып келе жатқан жастарға ісімен де, с�зімен де үлгі болып жүрген тұлға.

Алда әлі талай мақсаттар тұр. Ортақ мүдде үшін нәтижелі жұмыс істейміз деп 
сенемін», – деп жазды ол.

Атымен бірге 
заты да өзгереді

Дархан МЫҢБАЙ,
Мәжіліс депутаты: 

– Ребрендинг – тек маңдайшадағы жазуды ауыстыру 
емес. Қоғамдық санадағы �згеріс �міріміздің барлық сала-
сын қамтуы – заңдылық. Бұл орайда партия да назардан 
шет қалмайды.  Ал партияның жаңа атауы «Amanat» зор 
жауапкершілік пен міндеттер жүктейді. Дінде жанның �зі 
тіршілік иесіне аманат деп жатады. Мемлекеттік к�зқарас 
тұрғысынан алып қарасаңыз да бұл атау зор жауапкершілік 
жүктейді. 

Біле білгенге аманаттың жүгі ауыр. Сол үдеден шығу үшін «Nur Otan»-ның 
озық үлгісін алуымыз керек. 23 жыл ішінде «Nur Otan» да ел дамуына елеулі үлес 
қосты. Қазір «Amanat» партиясының тұжырымдамасы әзірленіп жатыр. С�з жоқ, 
бұл тұжырымдамада «Nur Otan»-ның озық тәжірибелері ескерілуі қажет. Жақсы 
партия бәсекелестік ортада к�рінеді. Халықтың мүддесін к�здеп, мәселесін 
шешуді мақсат еткен партия �згелерден оқ бойы озық тұрады. 

Бір с�збен айтқанда, партияның атымен бірге затының да �згергені маңызды. 
Саяси құрылымның жоспары мен бағдары айқын болғанда ғана ол халықтың зор 
сеніміне ие бола алады.



Айхан ШӘРІП
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(Басы 1-бетте)

ИГІЛІК БҰРМАЛАНСА, 
ҚИЫНДЫҚҚА АЙНАЛАДЫ
Аутсорсинг дамыған елдердің 

ізгі тәжірибесі. Артықшылығы же-
терлік: бизнес иесі, компания бас-
шылығы соның арқасында �нді ріс-
тік процестердің бір б�лігінің 
ауырт палығын �з мойнынан алып, 
оны кәсіби деңгейде орындай ала-
тын �зге компанияға тапсырады. 
Мысалы, кәсіпорын �з тауарларын 
тасымалдау үшін тұтас автопаркті 
ұстап тұру орнына тасымалмен 
кәсіби айналысатын логистикалық 
компаниямен келісім бекітіп, соған 
жүктей алады. Осының арқасында 
компания бар күш-ресурсын негізгі 
бизнесіне шоғырландырады, опе-
ра циялық шығындарын оңтайлан-

дырады, автопарктен ғана емес, 
қоймалап, тарату орталықтарынан 
арылады. Бизнестің тиімділігі, ұш-
қырлығы артады. Капитал босайды, 
жұмыскерлерге, мүлікке, аморти-
зацияға, арендаға және басқасына 
т�ленетін ақылар, жарналар, са-
лық тар азаяды.  

Алайда Қазақстанда бұл үрдіс 
бұрмаланған, �ңі �згерген сипатқа 
ие болды: жұмыс берушілер да мы ған 
әлемдегідей қосалқы, к�мекші 
функцияларды орындайтын жұ мыс-
шыларды ғана емес, негізгі пер-
соналды да аутсорсер-мер ді герге 
табыстайтынды шығарды. Мы салы, 
мұнай �ндіретін жеке мен шік және 
ұлттық компания лардың �ндірістік, 
техникалық жұмысшыларының 
к�бі осы негізде жұмысқа қабыл-
данған. Салдарынан еңбек құқығы 
аяқасты болады, жалақысы штат-
тағылардан аз белгіленеді, оларды 
тіпті кәсіподақ та қорғамайды.

2 наурызда �ткен Еңбекминінің 
кеңейтілген алқа отырысында ми-
нистр Серік Шәпкенов кейбір 
компанияның бұл істе одан ары 
барғанын ашық айтты: компания 
жұмыссыз ретінде тіркелген адамды 
жұмысқа алса, оның жалақысын 
мемлекет белгілі бір уақыт бойы 
бюджеттен т�лейді. Сол мерзім 
аяқталған соң жалақыны ары қарай 
компания т�леуі тиіс. 2021 жылы 
180 мыңнан астам адам осы субси-
дияланатын жұмыс орындарына 
жіберді. Кейбір компания �з шт а-
тын жауып, тек жалақысын мем ле-
кет субсидиялайтын жұмыскерлерді 
жұмысқа жегумен әуестеніп кетіпті: 
мемлекет айлық т�леуді тоқтатса, 
шығарып жіберіп, жаңа жұмыс сыз-
дарды қабылдайды. Айталық, біраз 
аудан-қалада қоқыс шығарушы 
компаниялар осы схемамен жұ-
мысқа жаман үйреніп алды.

«Бұл құрал халықты жұмыспен 
қамтуда қажет. Алайда оның тәсіл-
дерін қайта қарастыру қажет. 5йт-
кені уақытша жұмыс аяқталғаннан 
кейін барлық қатысушы тұрақты 
жұмысқа орналаса бермейді. 2021 
жылы жастар практикасынан кейін 
62 пайызы, ал қоғамдық жұмыс-
тардан кейін тек 32 пайызы тұрақты 
жұмысқа орналасты. Нұр-Сұлтан, 
Алматы, Шымкентте бұл к�рсеткіш 
�те т�мен. Тағы бір мәселе: жеке-
леген жұмыс берушілер �з штатын 
құрмайды, субсидияланатын жұ мыс 
орындарын пайдаланады. <ріп тес-
тер, субсидияланатын жұ мыс орын-
дарына жолдама беру жұмыссыздық 
мәселесін шешпейді! Жұмыс беру-
шілермен жұмыс жүр гізу қажет. 
<леу меттік жұмыс орын дары кейін-
нен жұмыссыздар үшін тұрақты 
жұмысқа орналасуға трамплин ғана 
болуы тиіс», – деді С.Шәпкенов.

АҚС МАМАНДАРЫ 
НЕГЕ КЕМСІТІЛДІ?

Қазақстанда аутсорсингтің тағы 
бір бұрмаланған түрі бар: ол –аза-
маттық-құқықтық сипаттағы келі-
сімшарттар (Договор ГПХ). Бұл 
тәсілді тіпті мемлекеттік мекемелер 
де жиі қолданады.

Қаржы сарапшысы Сейітжан 
<зізов біраздан осы мәселені к�-
теріп келеді. Оның айтуынша, Ең-
бек кодексінде жұмыскерге – «жұ-
мыс берушімен еңбек қатынас та-
рында тұратын және еңбек шарты 
бойынша жұмысты тікелей орын-
дайтын жеке тұлға» деген анықтама 
берілген. Азаматтық-құқықтық си-
пат тағы (АҚС) шартпен істейтін дер 
де осы анықтамаға сәйкес ке леді: 
олар да компания алдында мүліктік, 
материалдық жауапкер шілік ар-
қалайды. Соған қарамастан заңнама 
бұл адамдардың мәртебесін жұмыс-
керге емес, «кәсіпкерге» теңейді.

«Неге Қазақстанда АҚС шар-
тын дағылар компанияның т�л жұ-
мыскері саналмайды? Осы кере ғар-
лық кесірінен егер жұмыскер аут-
сорсингке ауыстырылса, оны мен 
АҚС шарты бекітілсе, онда тіпті 
оның функционалдық міндетте-
мелері мүлдем �згермесе де, ол енді 

жұмыскер болып есептелмейді. 
Неге? <лемдегі трендке жүгінсек, 
қазір еңбекпен қамтудың батыстық 
моделі үстем болған. АҚШ-та аза-
маттардың к�бі жеке контрактімен 
жұмыс істейді. Компаниялар қо-
салқы, негізгі емес функцияла ры-
ның бәрін аутсорсингке шығарды. 
Бірақ осы жұмыскерлер компанияға 
жұмыс істеген кезінде олардың әл-
ауқатына, жалақысына компания 
жауап береді, �з қызметкеріндей 
қарайды», – дейді С.<зізов.

Америкада, мысалы Amazon 
аутсорсерлер арқылы 125 мыңдай 
қызметкерді қосымша жалдауға кі-
рісті. Осылайша, жалдаған қыз мет-
керлерінің саны миллионға жуық-
тады. Оларға сағатына орта есеп пен 
17 доллардан ақы т�лейді, әлеу-
меттік қолдау пакеттері бе рі леді, 
тіпті былтыр осы қызметкер лердің 
университеттегі оқуын то лық �теуге 
шешім қабылдады. Се бебі компания 
�з беделін басты орынға қояды: 
жалдамалы қызмет кер бірдеңені 
бүлдірсе, жаман аты аутсорсер-
мердігерге емес, Ама зонға тиеді. 

АҚШ еңбек қатынастарының 
90%-ын аутсорсингке шығарды. 
Бұл еңбек дауларын ушықтырған 
жоқ: еңбеккерлерді қорғау лайықты 
жолға қойылған. Сарапшы Үкімет-
ке «АҚС шартымен жұмыс істей-
тін дерді жұмыскер мәртебесіне 
те ңес тіру» туралы ұсыныс жолдады. 
Бірақ бұл ұсынысты Еңбекмині 
құптамай отыр. 

«Субъектілік құрамы, мазмұны, 
шартты бекітудің, �згертудің және 
тоқтатудың негіздері мен тәртібі, 
сондай-ақ келісімді орындау рәсімі 
бойынша АҚС шарттарының заң-
дық табиғаты еңбек шарттарынан 
ерекшеленеді. Атап айтқанда, АҚС 
шартын бекіткен адам тапсырыс 
берушінің тапсырмасы бойынша 
қандай да бір қызметті орындауға 
міндеттеме алады. Ал тапсырыс 
беруші оның осы қызметінің ақы-
сын т�лейді. Мұндай құқықтық 
қатынастарға еңбек заңнамасының 
нормалары таралмайды. Еңбек 
кодексінің 21-бабына сәйкес, 
жұмыскер мен жұмыс беруші еңбек 
келісімшартын бекітсе ғана еңбек 
қатынастары туындайды. Тек осы 
жағдайда ғана жұмыскер еңбек 
саласындағы құқықтар мен кепіл-
діктерге ие болады», – деп түсіндірді 
министр Серік Шәпкенов.

Оның айтуынша, АҚС шарты 
бойынша қызмет к�рсететін тұлға 
«жұ мысшы болып таныла алмайды».

HR-маманы Вадим Айсин бү-
гінде АҚС-тегілер мен штаттағылар 
еңбегінің ерекшелігі жойыла баста-
ғанын айтады.

«Мысалы, Еңбек кодексінің 
27-бабында «еңбек шартының» 
АҚС секілді шарттардың �зге түр-
лерінен ерекшелігі жазылған. Ең-
бек шартының ерекше белгілері 
келесідей: біріншіден, жұмыскер 
белгілі бір біліктілік, мамандық, 
кә сіп немесе лауазым бойынша 
жұ мысты орындайды, екіншіден, 
мін деттемелерді еңбек тәртіпте ме-
сіне бағына отырып, тікелей �зі 

орындайды, үшіншіден, еңбегі 
үшін жалақы алады. Бүгінде барлық 
АҚС шартында соны бекіткен 
маман �зіне тапсырылған жұмысты 
тікелей �зі орындауға міндеттеледі, 
оны «субподряд» секілді �згеге 
жүктей салуына рұқсат етілмейді. 
<рі жұмысты білікті орындауы 
шарт. Яғни, қазір аутсорсинг қыз-
меткерлеріне қойылатын талаптар 
штаттағылармен теңесіп қалды», – 
дейді сарапшы.

Жауапты шенеуніктер ескі қа ғи-
даларға кенедей жабысып, ең бек-
кер лер құқығын қорғауда икем ділік 
таныта алмай отырғаны байқалады. 

ЗАҢНАМАДА АУТСОРСИНГ 
ҰҒЫМЫ ДА ЖОҚ

5ткен жылы Қазақстанның 
түр лі �ңірінде еңбек даулары, ере-
уілдер �ршіді. Солардың барысында 
жұмыскерлер аутсорсинг жала қы-
сын штаттағы қызметкерлер жала-
қысына теңестіруді талап етті. 
Осыған орай пікір білдірген кейбір 
сарапшысымақтар Еңбек кодексіне 
�згеріс енгізілгенін, бұлардың 
жалақысы онсыз да теңестірілгенін 
алға тартты. Шынында олай емес: 
2020 жылдың желтоқсанында кү-
шіне енген әлгі түзетулерге сәйкес, 
«Жіберуші тарап жұмыскерлерінің 
негізгі жалақысының м�лшері ұқ-
сас лауазымы, тиісті біліктілігі, 
ма мандығы немесе кәсібі, орын да-
латын жұмыстың күрделілігі, саны 
және сапасы, сондай-ақ �ндірістік-
тұрмыстық жағдайлар бойынша 
қабылдаушы тарап жұмыскер ле-
рінің негізгі жалақысының м�лше-
рі нен кем болмауға тиіс».

Жаңа�зен тұрғыны Нұрлан И. 
2021 жылы аутсорсинг компаниясы 
арқылы жұмыс істепті. Содан тап-
сырыс беруші мен аутсорсинг ком-
паниясы арасындағы шарт мерзімі 
аяқталған соң олардың бәрімен 
еңбек келісімшарты бұзылған. Егер 
әлдебір зауыт штатын мыңдаған 
адамға қысқартса, бұл туралы ақпа-
рат құралдары жарыса жазады, 
еңбек инспекторлары араласады, 
тіпті Үкімет деңгейінде қаралуы 
мүм кін. Ал аутсорсингпен жалдан-
ған дарға ешкім назар аудармайды.

«2020 жыл соңында Еңбек ко-
дексінің 103-бабы күшіне еніп, жа-
лақылар енді теңесетіні айтылды. 
Жаңа�зенде қала құраушы «5зен Мұ-
найГаз» кәсіпорны бар, ол аут стафф 
келісімдерімен қабылдан ғандар-
дың жалақысын штатта ғы лар мен 
теңес тірді, ал аутсорсингпен келген-
дердікін теңестірмеді. 5з ке зе гінде 
«Қазақ газ �ңдеу зауыты» ЖШС 
аутстаффингті де, аутсор синг т і де 
теңестірді. Неге бұлардың әр қай-
сысы заңды �зінше түсініп, ала қой-
ды б�ле қырқуда?» – дейді Нұрлан.

С�йтсе, аутсорсингтегілер жағ-
дайы аутстаффтан нашар болып 
шықты.

«Еңбек кодексінде аутсорсинг 
және аутстаффинг деген ұғымдар 
мүлдем жоқ. Кодексте тек «персо-
нал беру» деген ғана бар. Ол бір 
ком панияның, айталық, кадрлық 
агенттіктің басқа компанияға – 
қабылдаушы тараптың мүддесінде, 
басқаруымен және бақылауымен 
еңбек функцияларын орындайтын 
персоналды беруін қарастырады. 
Бірақ бағыттаушы тарап сол жұ-
мыскерлердің жұмыс берушісі бо-
лып қала береді. Бұл – аутстаффинг 
деген с�з. Бағытталған жұмыс кер-
лердің жалақысы қабылдаушы та-
рап жұмыскерлерінің жалақысымен 
бірдей болуы тиіс. Ал аутсорсинг 
де геніміз – персонал ұсыну емес, 
ол әлдебір компанияның қандай да 
бір қызмет түрін не функциясын 
басқа бір компанияның орындай-
ты нын білдіреді. Демек, аутсорсинг 
қызметтері Еңбек кодексінің 
103-бабына жатпайды», – деген 
түсініктеме берді Еңбекмині.

Қорыта айтқанда, болашақта да 
еңбек дауларының к�бі аутсор синг-
ке қатысты туындайтынға ұқсайды. 
5йткені оларды тіпті Еңбек кодексі 
де қорғамайды. <лгінде министрлік 
айтқандай, ұлттық еңбек заңнама-
сында аутсорсинг деген ұғым да 
жоқ: �мірде бар, оны заң елемейді. 
Заңнамада болмаған соң Еңбек-
мині де қорғамайды.

Жапонияда бүгінде бүкіл жұ-
мысшылардың жартысы ғана «�мір 
бойға жұмысқа алу» қағидатымен 
еңбек етеді екен. Дегенмен сарап-
шы лар жаһандық созылмалы дағ-
дарыстар, пандемия, елдегі эконо-
ми калық құлдырау «сюсин коё» 
жүйе сін жастар үшін қайтадан 
тар тымды ете бастағанын айтуда. 
Sauap.org порталының дерегінше, 
«Күншығыс елінде» 33 мың компа-
ния 100 жылдан к�п уақыттан бері 
жұмыс істейді. Ал кеше ашылған 
компания бүгін жабылып қалып 
жатқан Қазақстанда бұл жүйе жер-
сіне алмасы мәлім. Ендеше ең құ-
ры ғанда, аутсорсингпен алынатын 
жұмыскерлерді қорғауды күшейту 
– күн тәртібінде тұрған �зекті мә-
селе болса керек.

Жұмысшыны ығыстырған 
АУТСОРСИНГ

Z-тің астарында 
не жатыр?

Со��ы уа	ытта елімізде кей автомобильдерді� шана�ынан Z белгісі бар жапсыр-
маларды к�ріп ж�рміз. Б"л әрекет 	о�амда 	ызу тал	ыланып жатыр. Себебі Z белгісін 
Ресей әскерін 	олдау амалымен байланыстырып ж�рген ж"рт к�п. Я�ни, �зге елге 	а-
тысты д�ниені насихаттау жолы ретінде саналады. Ал олар�а 	атысты 	"зырлы орган дар 
	андай шара 	олданба	? М"ндай әрекеттер "лтаралы	 аразды	ты тудыруы м�мкін бе?

Мадияр ТӨЛЕУ

ТЫЙЫМ САЛАРҒА СЕБЕП БАР МА?
Рас, осы күні Украинадағы ар найы операцияға 

қатысып жатқан ресейлік әскери техникаларда 
осын дай белгі бар. <уелде тек әс кери техникаларды 
�згелерден айы ру мақсатында пайда болған белгі 
еді. Ресейдің де, Украинаның әскери техникалары 
тым ұқсас, бел гі соқпаса, бір-бірінен айыру қиын. 
Басқа да болжамдар жетерлік. Мәселен, кейбір 
ресейліктер Z белгісінің түп-т�ркіні «за победу» 
деген с�зде жатқанын келтірген. Тағы бір б�лігі 
Украина президенті Владимир Зеленскийге қарата 
айтылғанын алға тартады. Яғни, Z - «Зеленискийді 
жеңеміз» дегенді білдіруі мүмкін. Не де болса, осы 
белгі кейін ре сей лік сарбаздарды қолдау нышаны 
ретінде мән алып кетті. Біздегілер де соны қол-
дағысы келді ме, к� лі гіне Z белгісін жабыстырып 
алған дар к�бейді. 1 наурызда Алма тының Полиция 
департаменті осын дай к�ліктерді тауып, иеле ріне 
сұрау салғанын жария етті. Бастысы, не мақсатпен 
белгі соқ қанын анықтау. Сараптау заңна маға сәйкес 
келе ме? Ал 3 наурыз дан бастап белгі соққан к�лік 
иелеріне айыппұл салына бастады. Мысалы, Нұр-
Сұлтанда артқы әйнегіне Z белгісі қойылған к�лік 
жүргізушісіне 590-баптың 5-б� лігіне сәйкес 
(«К�лік құралдарын пайдалану ережелерін бұзу») 
негі зінде әкімшілік хаттама толтыры лып, 15 315 

теңге айыппұл салын ды. Авто к� ліктің артқы 
әйнегіндегі жазу алынып тасталған. Ал тәртіп 
сақшылары к�лік жүргізушісімен про филактикалық 
әңгіме жүр гізілгенін айтты. Бұндай жағдайлар басқа 
�ңірлерде де кездесіп жатыр. Полицияның іске 
белсене кіріс кеніне қарағанда, жүргізушілер Z 
белгісіне бекерге құмартпаған тә різді. Расында да, 
астары болғаны анық. Ішкі істер министрлігінің 
�кілі Қуаныш Игіман да по ли ция ның тексерісті 
бастағанын растап отыр. 

– Қазір Z белгісін авток�лігіне жабыстыр ған-
дарды жолда тоқта тып жатыр. Белгіні алдыртып 
тас тап, полицейлер ескерту айтып, се бебін аза мат-
тарға түсіндіреді. Яғни, болмайды, – дейді ол. 

Дегенмен біздің к�кейде бір сауал туындады. 
Елімізде авток� лікке жабыстыруға болмайтын, заң 
жүзінде тыйым салынған қандай да бір белгілер мен 
таңбалардың тізімі жоқ. Тіпті, «Жарнама» тура лы 
заң ның 14-бабында «сыртқы к�р некі жарнаманы 
к�лік құралда рына жапсырғаны үшін ешқандай 
рұқсат пен т�лем қажет емес» деп анық жазылған. 
Сол себепті по ли цейлер «К�лік құралдарын пайда-
ла ну ережелерін бұзу» деген се бепті к�лденең тар тып, 
тыйымға к�шкендей. <йткенмен, Z белгісі пропа-
ганданың құралына айналып бара жатқандай. Про-
бакацияға ұласса да таң қалмаймыз. Осыны ескеріп, 
полицейлердің бұл әреке тін ж�нсіз дегіміз келмейді. 

Қазіргі уақытта Z белгісіне қатысты түрлі бол-
жам айтатындар бар. Біреулер еш мәні жоқ дүниеге 
баласа, кейбір жандар саяси астар барын алға тар-
тады. Яғни, осы әрекет арқылы �зге елдің идео ло-
гиясын насихаттау қаупі барын жеткізеді. Деген мен 
сан тарапқа б� лінген ойдың тоғысар тұсы жоқ  тай. 
Саясаттанушы Дос К�шім Z белгісін поли цейлер 
авток�ліктен алдыртып тастағанымен, оны нақ ты 
заңға сүйеніп іске асыра алмай отырғанына қапалы.

– Жыл сайын 9 мамырда Жеңіс күніне орай сал-
танатты шерулер �теді. Сол уақытта елімізде Кеңес 
Одағы кезіндегі қызыл ленталарды тағып алатындар 
бар. К�лігіне де, киіміне де жабыстырып шығады. 
Кей адамдар сонысымен пиғылын к�р сетіп, іштей 
мәз болады. Z бел гісі де осыған ұқ сас дүние. Поли-
цейлер алдыртып тастап жатыр, құп тар лық амал. 

<йткенмен, қан дай заңға сүйеніп отыр? Елімізде 
тыйым салынған террористік ұйым дардың тізімі бар. 
Ал белгілі бір жазуға, белгіге қатысты нақты тізім 
жоқ. Сондықтан Парламент фашистік немесе 
қоғамға жат деп тапқан белгілердің тізімін бекітсін. 
Нақты себебін айтсын. Онсыз по лицейлер к�лікті 
тоқтатып, жүр гізуші нақты себе бін, белгіге неге 
тыйым салынғанын сұраса, қай заңды айтады? Біреу 
KZ деп жа быстырып алса, Z те сондай жазу деп 
қарсыласса, үндей алмайсыз, – дейді саясаттанушы.

Расымен де, біз жоғарыда айт тық, жазу, белгі 
мен таңба түскен жапсырмалардың нақты қай түрін 
авток�ліктерге жабыстыруға бол майтыны жайлы 
заң жоқ. Полиция �зге заңдарды к�лденең тартып, 
айыппұл салғанымен, келесі та рап тың айтар уәжі 
шығары анық. Сондықтан алдағы уақытта бұл 
мәселе күн тәртібіне шыққаны дұрыс. 

ПРОБАКАЦИЯ ҰСАҚ ДҮНИЕЛЕРДЕН 
БАСТАЛҒАН

Дәл осындай оқиға бірінші рет болып тұрған 
жоқ. 2014 жылы Қы рым Ресей қолына �тіп, аймақта 
келеңсіз жағдай болды. Сол кезде Қырымда «сы-
пайы адамдар» деп аталатын белгісіз формадағы 
сар  баздар шықты. Олар әртүрлі мақ саттағы нысан-
дарды, әскери б� лімдерді бақылауға алды. Ресейдің 
сарбаздары екені біз айтпасақ та белгілі. Сол жылы 
«сыпайы адам дарға» арналып түрлі сарбаздың 
тұлғасы бейнеленген жапсырмалар қаптап, саты-
лымға шықты. Қазақ станда да осы жапсырманы 
к�лігіне жапсырғандар к�бейді. Бұл бір т�бе, тіпті 
«сыпайы адамдар» бей неленген киімдер сатылды. 
Бір қы зығы, қоғам мұны аса бір қатты талқылаған 
жоқ. Соның әсерінен бе, әйтеуір елімізде жапсырма 
мен киімді таратқандардың біразы жазасыз қалды. 
Осылай саяси мар кетинг қадамы мен пропа гандаға 
жататын іске б�гет болмадық. К�п �тпей тақырып 
ұмытылып та кеткен болатын.

Иә, мұндай пробакацияға не гізделген қолайсыз 
оқиғалар бізде к�п болған. <леуметтік желіде ұлт қа 
тіл тигізіп, «�зге елдерге қо сылуды» үгіттегендер 
же терлік. Бі разы кешірім сұрап құтылды, кей бірі 
сотталды. Мұндай қадамға �зге ұлт �кілдері жиі 
барады. Мә се лен, 2020 жылы қаңтарда Темір тау 
қаласының тұрғыны Вячеслав Злотинский деген 
азамат әлеу мет тік желі арқылы Қазақстанның 
Ресейге автономия болып қосыл ғанын қалайтынын 
айтқан еді. Тізбектеп жатпаймыз, тілге, ұлтқа, мем-
лекетке қатысты жосықсыз айтқан с�здері сансыз. 
К�п ұзамай азамат видеоүндеу арқылы дүйім жұрт-
тан кешірім сұрады. Сол жылы қарашада Қостанай 
�ңірінің тұрғыны Кирилл Божко екі жылға бас 
бостандығынан айырылды. Ол қыркүйек айында 
әлеуметтік же ліде қазақ халқына, қазақ тіліне тіл 
тигізіп, «маймылға теңеді». Алға шын да азамат ел-
ден кешірім сұрап құ тылғысы келген еді. Бірақ 
құ зыр лы органдар «ұлтаралық жан жал тудырғаны 
үшін» жазадан бо сатпады. Кейін де «атың шық паса, 
жер �ртенің» кебіне түскен дер азаймады. Былтыр 
19 тамызда Алматы қаласының <уезов аудан дық 
соты блогер Ермек Тайшы бековті «ақпарат 
құралдарын қол дану арқылы ұлтаралық араздықты 
қоздырды» деген айыппен 7 жылға түрмеге қамады. 
Тайшыбеков к�п тайраңдады. Бір емес, бірнеше рет 
мемлекеттік тілге шүйлікті. Қайта-қайта «Қазақ-
станды Ресейге кір гізу керек» деп заржақ болды. 
Ақы ры мәселе асқынып бара жат қан соң азаматты 
жазаға кесуге тура келген. 

Енді Украина мен Ресей арасы ушығып тұрған 
тұста елімізде аран датушылар қайта ояна бас та ған 
сыңайлы. Таяуда ғана елімізде мұғалім болып 
жүрген тағы бір �зге ұлт �кілі соғысты қолдайтынын, 
Қазақстан да Ресей құрамына кіру керек екенін 
айтып, әлеуметтік желіде видео таратты. Онысымен 
қоймай, әйел видеода сан мәрте анайы с�здер 
айтқан. 1 күннен кейін ол әлеуметтік желі арқылы 
бейбітшілікті қалайтынын жеткі зіп, қазақстан-
дықтардан кешірім сұрады. Қазір ол әйелдің нақты 
кім, қандай жазаға тартылуы мүм кін екені жайлы 
дерек жоқ. Де ген мен құзырлы органдар осындай 
ұлтаралық араздықты тудыру шы ларға қатысты 
шара қолданбаса, алдағы уақытта оңай құтыларын 
білген арандатушылар к�бейері с�зсіз.

ТҮЙІН: 
Сонымен, Z белгісінің мәні ре сейлік әскерлерді 

қолдауға бағыт талғанын ұғындық. 7йтпесе, поли-
цейлер бекерге сабылмас еді. Тек заң жағынан мәселені 
зерделеген ж@н болар. «Олардан келер қауіп қан дай?» 
дерсіз. Біріншіден, с@зсіз, бұл – насихат құралы, @зге 
идеоло гия ға елді иландырудың амалы. Екін шіден, 
осындай әрекеттер аран датушыларға дем беруі мүмкін.
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Ресейдің де, 
Украинаның әскери 

техникалары тым ұқсас, бел гі 
соқпаса, бір-бірінен айыру қиын. 

Бірақ осы белгі кейін ре сей лік 
сарбаздарды қолдау нышаны 

ретінде мән алып кетті. 
Біздегілер де соны қолдағысы 
келді ме, к" лі гіне Z белгісін 

жабыстырып алған дар 
к"бейді.
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2021 жылғы сәуірдегі дерек 
бойынша, елімізде 7 440 мемлекет-
тік мектеп бар. Ол жерде 3 миллион-
нан астам оқушы оқиды. Бірақ 
осын дай цифрға қарамастан, рес-
публика бойынша 225 мыңға жуық 
оқушыға білім алатын орын тапшы. 
Орын тапшылығы мәселесін шешу-
дің бір жолы – жекеменшік мек-
тептер. Білім министрлігінің дерегі 
бойынша, Қазақстанда жекеменшік 
мектеп саны 400-ден асты. "ңірлер 
бойынша жекеменшік мектептерді 
ашуда Түркістан облысы (56), Шым-
кент қаласы (52), Алматы қаласы 
(41), Нұр-Сұлтан қаласы (29) к/ш 
бастап тұр. Бұл аймақтарда жеке-
мен шік мектептердің к/п болуы-
ның басты себебі – халықтың ты-
ғыз орналасуында. Жекеменшік 
мектептерге баратын кейбір бала-
лар үшін мемлекет арнайы субсидия 
б/ліп, мектеп ашамын деген инвес-
торға жағдай жасап отыр. 

– Мемлекет үшін, бұл – бюд-
жет ке түсетін жүктемені т/мендету, 
орын тапшылығын азайту, білім 
беру сапасын жақсарту, педагог 

мәр тебесін арттыру. Инвестор 
үшін, бұл – тұтыну кепілдігі бар 
табысты әрі ұзақмерзімді бизнес-
жоба, – дейді Білім және ғылым 
министрі Асхат Аймағамбетов.

Яғни, Үкімет нарықтың бұл сег-
ментін бизнес деп таниды. Нұр-
Сұлтан мен Алматы қалаларындағы 
кейбір мектептегі жылдық оқу құны 
3-5 млн теңге болатынын ескерсек, 
бұл – бизнес. Қазақ қоғамы бүгінде 
экономикалық табысы мен әлеу-
меттік мәртебесіне қарай жіктеле 
бастағанын к/ріп жүрміз. Алғашқы 
сатыда зәулім үйлер мен қымбат 
к/лік болса, екінші саты беделді оқу 
орны мен жекеменшік сектордағы 
мектептермен ерекшеленеді. Сол 
себепті жекеменшік мектептер ту-
ралы с/з болғанда «ақшасы барлар 
беттеп, ақшасы жоқтар шеттей бе-
реді» деген пікірдің бәсі басым 
б о лып келген еді.

МЕКТЕП ТАПШЫЛЫҒЫ 
ШЕШІЛЕДІ

Ата-аналардың басым б/лігі 
балаларын премиум санаттағы мек-
тепте оқытқысы келеді. Алайда 
бұ ған барлығының қаржысы жете 
бермейді. Осы олқылықтың орнын 

толтыру үшін мемлекет жекеменшік 
мектептерге субсидия қарастырған. 
«Қаржы орталығы» АҚ басқарма 
т/рағасы Асқар Ибраимовтың ай-
туынша, еліміздегі оқушылар саны 
жыл сайын артып келеді, сондықтан 
орта білім беру саласындағы ма-
ңыз ды міндеттердің бірі – толып 
кет кен мемлекеттік мектептердің 
жүктемесін азайту, сондай-ақ білім 
беру сапасын арттыру үшін күресте 
мектептер арасында бә секелестікті 
дамыту. «2018 жылдан бастап же-
кеменшік білім беру ұйым дарында 
орта білім беруге мем лекеттік білім 
беру тапсырысын орналастыру 
мүмкіндігі заңды түр де бекітілді», 
– деді А. Ибраимов. 

Қазір мемлекет тарапынан ба-
лаларды жекеменшік мектепке 
оқы туға жылына 532 мың теңге 
субсидия б/лінеді. Бірақ кәсіпкерге 
бұл қаржыдан келер пайда аз. Б/-
лінетін қаржы балалардың тек түске 
дейін оқуына ғана жетеді. Бала 
таңнан кешке дейін жүрмегендіктен, 
үй тапсырмасын мектепте орын да-
мағандықтан, қосымша дамы май-
ды. Ендеше екіауысымды жеке мен-
шік мектептің мемлекеттік мектеп-
тен еш айырмасы жоқ. Astana 

Gar den Scholl мектебінің негізін 
қалаушы Нұрмұхамед Досыбаевтың 
айтуынша, мектеп тапшылығын 
жекеменшік мектептер шешеді. 
Бі рақ бұл к/птеген факторға байла-
нысты. Мысалы, 200-300 балаға 
ар налған мың мектеп саладағы 
тап шылықты шешпейді. Сондық-
тан жекеменшік мектептердің 
сыйымдылығына мән беру керек. 
Ашылып жатқан жекеменшік мек-
тептер неге шағын? "йткені мемле-
кеттің б/ліп отырған субсидиялары 
үлкен мектеп соғуға мүмкіндік 
бермей отыр. 

– Осы мәселені шешу үшін, ең 
бірінші мемлекет тарапынан бала 
басына шаққандағы қаржылан ды-
рудың к/лемін кемінде екі есе к/-
бейту керек. Екінші, Үкімет тара-
пы нан 1 000-2 000 бала оқитын 
мек теп салуға жер б/лінуі тиіс. Жер 
беру процесін жеңілдету керек. 
Үшін ші, мектеп салатын жерлерге 
коммуникация жеткізу мәселесі 
реттелсе, б/лінген жер не суы, не 
жолы жоқ айдалада орналасса, жеке 
инвесторға қиын соғады, – дейді 
Нұрмұхамед Досыбаев. 

Сонымен қатар Нұрмұхамед 
Досыбаев мектеп мәселесі түбегейлі 
шешілгенге дейін банктер мектеп 
соғуға 0 пайызға дейін жеңілдетілген 
несие беруі керек деп атап /тті. 
Мек теп ашатын инвестордың ке-
піл ге қоятын инфрақұрылымы 
болмауы мүмкін. Сондықтан кепіл 
сұрамай несие алу жағын қарастыру 
артық етпейді. 

МЕМЛЕКЕТТІК МЕКТЕПТЕН 
НЕСІ АРТЫҚ?

Ата-ана таңдау жасағанда сапа-
лы білімге және оқу бағасына к/ңіл 
б/летіні с/зсіз. Еліміздегі жекемен-
шік мектептер ұсынатын баға диа-
пазоны әртүрлі. Аймақтық жерде 
айлық оқу құны 50 000 теңгеден 
басталып, Алматы, Нұр-Сұлтан 
ме  г аполистерінде 1 миллион теңге-
ден асып жығылады. 

Оқу ақысы ж/ніндегі рейтингте 
бірінші орынды Нұр-Сұлтан қала-
сында орналасқан QSI халықаралық 
мектебі иеленіп отыр. Мұнда 1-сы-
ныптан 12-сыныпқа дейін оқу ақы-
сы бірдей, жылына 26 000 АҚШ 
доллары, айына орта есеппен 1,28 
млн теңгеден. Оқу тек ағылшын 
тілінде жүргізіледі. Халықаралық 
деп аты айтып тұрғандай, негізінен 

елімізде жұмыс істейтін шетелдік 
азаматтардың, дипломаттардың 
балаларына арналған мектеп. Де-
ген мен мұнда Қазақстан азаматта-
ры ның да балалары білім алады. 
Бала саны да шағын, 300-ден асады. 
Екінші орында Алматы қаласында 
орналасқан халықаралық QSI мек-
тебі тұр. Мұндағы оқу ақысы, елор-
дадағыдан арзан, айына орта есеп-
пен 1,08 млн теңгеден. Оқушы 
са  ны – 450. Рейтингте үшінші 
орын ды Haileybury Almaty және 
Haileybury Astana мектептері иелен-
ген. Екі мектептің бір орында орна-
ласу себебі – екі мектепте білім беру 
құны бірдей. Мұнда дайындық сы  -
ны бынан бастап 13-сыныпқа де йін 
білім беріледі. Сондықтан оқу ақы-
сы сыныптарға қарай б/лініп оты-
рады. Мысалы, дайындық сы ны бы 
жылына 5,6 млн теңге, 3-6-сы нып 
оқу шылары үшін 9,7 млн теңге, 
10-13-сыныптар үшін 12,6 млн тең ге. 
Орта есеппен оқу ақысы айына бір 
бала үшін шамамен – 1 млн теңге. 

Жылына миллион т/леп, бала-
сын жекеменшік мектепте оқытып 
жатқан ата-аналардың бірі – Арнат 
Дүйсен. Оның айтуынша, мемле-
кеттік мектепте оқыған оқушының 
қосымша репетитор жалдауына 
тура келеді. Мұндайда бәрібір оқы-
ту шығыны жекеменшік мектеппен 
бірдей болады. 

– Жекеменшік мектепте қо сым-
ша үйірмелер де, спорт секция лары 
да қамтылған. Бала таңертең 
мектепке кіргеннен 3 мезгіл тама-
ғын ішіп, үй тапсырмаларын сонда 
орындап қайтады. Мектеп бағдар-
ламасының ішінде шахмат, робото-
техника сияқты салалар бар. Ағыл-
шын тілінің практикалық сабағын 
америкалық азамат /теді. Бір 
сыныпта 15-18 оқушыдан отырады, 
ал мемлекеттік мектепте – 25-30 
оқу шыдан. Сондықтан қай жағы нан 
алып қарасақ та, бізге жеке мен шік 
мектеп тиімді, – дейді Арнат Дүйсен.

Негізі, жекеменшік мектеп 
білім беру қызметімен заң актілері 
және мемлекеттік білім беру стан-
дарты негізінде айналысуға міндет-
теледі. Бірақ оқу жоспары мен 
оқы ту бағытын, ғылым негіздері 
мен пәндерді /зі таңдайды. 

Т�РТІП БАРЛЫҒЫНА ОРТАҚ
Дегенмен кейбір жекеменшік 

мектептердің ойларына келгенін 

істеп, ортақ заңға бағынбай жатқан 
жағдайы да кездеседі. Мәселен, 
Түркістан облысы Сайрам ауда-
нында орналасқан «Низамхан» 
атын дағы жекеменшік мектептің 
тәртібіне шағымданған ата-ана 
к/п. Заңгер Сардар Nбдіжақияның 
ай туынша, жекеменшік мектеп 
оқу шылары мектеп формасын сақ-
та май, орамал тағып, үстіне халат 
киіп келеді екен. «Ата-аналар дан 
осы мәселеге қатысты шағым тү-
сіп жатыр. Жақында арнайы ко-
миссия құрылып, мектепке барып 
қайт а мыз. Мемлекетімізде қанша 
ұлт, қан ша дін /кілі болса да заң 
мен тәр тіп бірдей. Жекеменшік 
мек теп терде мектеп оқу шы ла-
рының тәр тібі жетім қалмауы тиіс. 
Білім ор да сы базар емес, қаласа 
орамал тағып, қаласа шляпа киіп 
баратын», –дейді Сардар Nбді-
жақия. 

Шынымен де, егер мемлекет 
та рапынан жекеменшік мектептер-
дің құрылтайшыларын қатаң ба-
қылауға алмаса, білім ордалары 
идеология құралына айналып кетуі 
әбден мүмкін. Мәжіліс депутаты 
Жұлдыз Сүлейменова мұндай мә-
селе туындамас үшін жекеменшік 
мектептердегі сапаны қадағалау 
қажет екенін атап /тті. 

– Білім саласы – мемлекет да-
муының басым салаларының бірі 
әрі бірегейі. Сондықтан жекемен-
шік мектептердің ақысы мемлекет-
тік тұрғыдан реттелуі, қолжетімді 
болуы қажет. Негізгі талап, жеке-
мен шік мектептердің құрылайшы-
ларының арасында кәсіби тұрғыда 
білім саласының эксперті, маманы 
болуы маңызды деп ойлаймын. 
Білім және тәрбие процесін арнайы 
қадағалауымыз тиіс, – дейді Жұл-
дыз Сүлейменова. 

Кезінде Германияның кейбір 
округтарындағы халық санының 
/суіне байланысты мектептерде 
орын тапшылығы сезілгенде жеке-
меншік мектептер ашылды. Мемле-
кет қаржыландырғандықтан, жеке-
меншік мектептердің к/бі әр отба-
сы үшін қолжетімді, яғни оқу 
ақы сы арзан болды. Демек, жеке-
мен шік мектептер қатарының к/-
беюі бәсекелестікті қалыптас ты-
рады. Адал бәсеке бағаға да, нәти-
жеге де әсер етеді. Біз де осы бағыт-
қа эволюциялық жолмен жақындап 
келе жатырмыз.

АНАЛАРҒА �СЕР ЕТКЕН 
ЖОҚТЫҚ ПА?

«Nкелер одағы» республикалық 
қоғамдық бірлестігінің т/рағасы 
Мақсұтбек Аймағамбетовтің ай-
туынша, 10 жыл бұрынғы халық 
са нағы қорытындысы бойынша 
Қа зақстанда 70 мыңнан астам жал-
ғызбасты әке болған. Халық саны-
ның /скені мен жаңадан үйлен ген-
дер арасында ажырасу к/бейгенін 
ескерсек, қазір олардың қатары 
80-90 мыңға жеткен. Бірден айту 
керек, елімізде жалғызбасты әке-
лер дің статистикасы мүлдем жүргі-
зілмейді. Тек ажырасулар санының 
есебі жүргізіледі. Осыны ескерсек, 
жалғызбасты әкелердің саны біз 
ойлағаннан әлдеқайда к/п болуы 
мүмкін.

«Сот к/біне балаларды ана сы-
мен қалдырады. Бірақ қоғамда к/-
біне әйелдердің үнін естиміз де, 
ер лердің жанайқайына назар аудар-
маймыз. Себебі ер адамдар /згеге 
/з мәселесін ашып айтқысы кел-
мей ді. Баласы ауыратын, к/мекке 
мұқ таждары да бар. Одан соң 2-3 
ба ласын тастап, түнде жұмыс істей-
тіндері немесе мүлде жұмыс таба 
алмай жүргендері жетерлік. Заң 
жалғызбасты әйел адамға да, ер 
адамға да бірдей. Бірақ к/біне мем-
лекет жалғызбасты анаға к/мек тес-
кісі келеді. Мысалы, әйел ипотека-
сы деген бар. Ерлерге неге бермес-
ке?!», – дейді қоғам белсендісі.

Иә, жалғызбасты әкелер қоғам-
нан қолдау күтеді. Соның бірі ел ор-
да тұрғыны Алексей Доненконы 
әйелі 5 баласымен тастап кеткен. 
"зі электрик болып жұмыс істейді. 
Былтырдан бері мемлекеттен атау-
лы әлеуметтік к/мек алады. Кен-
жесі мүгедектігі бойынша №13 
қа лалық емханада есепте тұр, тезде-
тіп ота жасату керек.

«Интернетте пікір қалдырған-
нан кейін ғана баламды емханаға 
қабылдады. Оның /зінде тісін жұл-

ды ру үшін. Кіші баламды ота жаса-
туға жаза алмай отырмын. Емхана-
дағылар тіркеуге қойып, операция-
ны желтоқсан айында істеуі керек 
болған. Бірақ әлі жасалмады. Қы-
зым түнімен ұйықтамайды. Ауырға-
нын басатын дәрімен ғана отырмыз. 
Оның /зін күнде қолдана берген 
зиян. Қатты тағамдар жей алмайды. 
Баспана мәселесі де қиын болып 
тұр. Мен түске дейін жұмыстамын. 
Түстен кейін үлкен қызым сабаққа 
барады. Қалған балалардың қасын-
да отыру үшін үйге келемін. Мем-
лекеттен атаулы әлеуметтік к/мек 
аламыз. Сол үлкен к/мек. Ал айлы-
ғым 60 мың теңгеден сәл ғана аса-
ды», – дейді Алексей Доненко.

Кентау қаласының тумасы, жал-
ғызбасты әке Рысмахан Айтбаев 
жайлы айтылып та, жазылып та жүр. 
Дегенмен жұмыссыз жүргеніне 4 
жылдан асқан. Жұмыссыз ретінде 
тір келгенмен, екі қолға бір күрек таба 
алмай келеді. "йткені жалғыз басты 
әкенің денсаулығы ауыр жұ мысқа 
жарамайды әрі баласына қа райтын 
адам керек. Осыдан 11 жыл бұрын 
елордаға жұмыс іздеп келген ол 
қазір осында тұрақтап қал ған. Қы-
зымен бірге астанадағы жа тақха на-
лардың бірінде аядай ғана б/лмені 
жалдап тұрады. Алты жасар қызы 
Ін жуді /зі бағып отыр. Қызы Інжу 
це лебралды сал ауруына шалдыққан. 

«Менің жағдайыммен таныс 
шы ғарсыздар. Бірнеше рет телеар-
наларға шықтым. Бәрі к/мектесеміз 
деп шақырады, аяғында к/мек бол-
майды. "зім ешкімге қол жайғым 
келмейді. 4 жыл бұрын қайырымды 
жандар к/мектескен. Содан бері бір 
адамнан к/мек сұрағым келмеді, 
ешкімге масыл болмасам екен. 
Мем лекеттен қызыма жәрдемақы 
беріледі. Мүгедектік үшін 50 мың 
теңге және асыраушысы ретінде 
маған 50 мың теңге береді. 100 мың 
теңге жәрдемақы алып отырмын. 
Оның 20 мың теңгесін жатақханаға 
т/леймін», – деді ол.

Одан артылғанын қызының 
еміне, үйірмелерге, азық-түлік пен 

киім-кешекке жұмсайды екен. Ай 
сайын Інжуге жаңа киім алып бер-
месе, к/ңілі құлазитынын жет кізді. 
Қызына 2 ай толғанда ажыра сыпты, 
1 жасында денсаулығында кінәрат 
барын біледі. Бірге боламыз деп 
серт тескен әйелі ішімдікке салы-
нып, отбасын тастап кеткен. 6 жыл-
дан бері анасы қызын іздеп кел-
мепті. 

«Вокзал, құрылыс нысанында 
түнеген кездеріміз болды. Жәрдем-
ақыға /мір сүріп отырмыз. Азық-
түлікті дүкеннен қарызға аламын. 
Қазір 70 мың теңге қарызбын. 
Екін ші рет үйленуге қорқамын. 
Себебі біреудің баласына ешкімнің 
жаны ашымайды. Ер адамға бала-
мен жалғыз қалған қиын. Қызым 
/сіп келеді, қашанғы жуындыра 
аламын... Nрине, бала толыққанды 
отбасында /скені дұрыс», – деді ол.

Тағдырдың сынағын к/теріп 
жүрген Рысмахан ешкімге де жа-
лынып, жәрдем күтпейді. Дегенмен 
оны баласын асырау үшін алған 
несиесі қинайды екен. Қазір 1,5 
мил лион теңге несиесі бар. Ал али-
ментке /тініш бергісі жоқ. Соған 
қа рамастан жүрегі кең азамат бола-
шақта жетімдер үйінен бала асырап 
алғысы келеді. «Ешбір бала анасыз, 
әкесіз /спесе, жыламаса», – дейді. 

«Nлеуметтік желіде бүгінгі ер-
кектердің образын ез етіп к/рсетеді. 
К/пбалалы, жалғызбасты аналар 
к/шеге шығып, талабын айтып, 
бәрін мемлекет жасап берсе», – 
дейді. Nр адам баланы /зі үшін дү-
ние ге әкеледі. Қазіргі қыз-келін-
шек тер жігіттің жағдайына қарай-
тыны – шындық. Содан ажырасу 
к/бейеді. Бірінші – қаражат болса, 
екінші – тәрбие. Бұрын Шымкент 
жақта тұрмысқа шыққан қыз 
т/ркініне қайтып барса, ата-анасы 
үйіне кіргізбей, ажыраспауға ша-
қыратын. Ал қазір қит етсе, /зіміз 
асыраймыз деп шығады. Ажырас-
қандарға екіжақты айыппұл салы-
нуы тиіс. Себебі кез келген дауда 
кінә екі жақтан болады», – деді 
кейіпкеріміз.

 АЛИМЕНТТЕН 
ЖАЛТАРҒАН АНАЛАР

Ал т/рт баласын бір /зі асырап 
отырған Айтан Мұқашев заңды 
түрде ажырасқанымен, бұрынғы 
әйелі алимент т/леуден жалтарып 
жүр. Балалардың ас-суы мен ай 
сайынғы пәтерақыны т/леу үшін 
тыным тап пайды. Ал шаңырақтағы 
«ыдыс-аяқ тың сылдырына» шыда-
маған әйе лі нің үйге ат ізін салма-
ғанына бес жыл дай болған. Анасыз 
қалған ба ла лардың мейірімге ш/л-
деген жүзін к/ріп, к/ңіліміз құла-
зыды. Дегенмен ұл-қыздар /мір 
сынына берілмей, әкесінің қасында 
/жеттене /сіп келеді. 

Алименттен жалтарғандарға заң 
қатал. Былтыр Қостанайда алимент 
т/лемеген әйел түрмеге қамалды. 
Ана ның кәмелет жасқа толмаған 
ба лаларына берешегі 3 миллион 
тең геден асқан. 2018 жылдан бері 
али мент т/лемепті. Осы мерзім 
ішін де сот үкімімен келіншек бір-
неше рет әкімшілік және қылмыс-
тық жазаға тартылған. Тіпті, шарт-
ты түрде бір жылға бас бостандығы 
да шектелген. Бірақ еш нәтиже 
шық пағасын, сот орындаушылары 
жазаның қатаң түрін қолданыпты. 
Қазір екі баласы әкесінің қолында. 

«Бас бостандығынан айырыл ға-
нымен, оның қарызы /шіп кет пей ді. 
Егер сот орындаушы жұмыс қа тұр ғы-
затын болса, орындау па рағын сон  да 
жіберіп, алты ай мер зім күте міз. 
Шық қаннан кейін алты айдың али-
ментін тағы да есептеп қосып бе реміз. 
Сонымен, бірталай ақша бо лайын деп 
тұр» деп хабар лаған еді же ке сот 
орындаушылары /ңірлік па ла та-
сының басшысы Несібелі Бәсенова.

С/йтіп, алимент т/леуден қа-
шып жүрген әкелердің орнын ана-

лар басып келеді. Бауыр еті бала-
сынан бас тартып, ана деген атынан 
айырылғандардың тым артып бара 
жатқаны алаңдаушылық туғызады. 
Ал қоғамда жалғызбасты аналармен 
салыстырғанда, жалғызбасты әке-
лерге к/зқарас та, қолдау да б/лек. 
Егер біз гендерлік теңдікті дамыту 
туралы айтатын болсақ, онда әрине, 
ер адамдардың құқығын кеңейтуге, 
оның ішінде жалғызбасты әкелер 
мәселесіне де қатысты болуы тиіс. 
Отбасы институтын зерттеу орта-
лы ғының жетекшісі Айгүл Раки-
шева да ойымызды қуаттап, «Қазақ-
стандағы Отбасы институты ба тыс-
тық құндылықтардың ықпалымен 
/згеруде», – дейді.

«Қазақстандағы әрбір бесінші 
отбасы – дара ата-ана. Ресми неке-
де 76,5 пайыз жағдайда отбасын ер 
адам басқарады. Ал азаматтық не-
кеде, керісінше әйел басқаратын 
отбасы моделі 2 есе жиі кездеседі. 
Яғни, азаматтық некедегі әрбір 
онын шы отбасында әйел адам 
басшы. Біздің қоғамда ерлер мен 
әйелдердің әлеуметтік р/лдеріне 
қатысты түсініктер қалыптасқан. Ер 
адам отбасын асыраушы, ал әйел 
үйдің шамшырағы. Бірақ қазір осы 
заңдылықтың бұзылғанын к/реміз. 
Жалғызбасты әкелердің к/беюі аза-
маттық неке саны артып, ажы расу 
к/бейгенінен», – дейді А.Ракишева.

Пікірлескен азаматтардың әйел-
дері отбасынан теріс айналған. Де-
генмен сүйген жары /мірден /т кен 
соң, балаларына екінші ана із демей, 
ананың да р/лін бір /зі ат қаруға 
шешім қабылдағандар бар. Орталық 
Азия демократияны дамы ту қоры-
ның жетекшісі Толға най Үмбе та-
лиева да осы ойымызбен ке лісіп, 
бү гінде әйелдер арасындағы /лім-

жітімнің артуы жалғызбасты әкелер-
дің к/беюіне алып келгенін айтты.

«Nйелі қайтыс болғаннан кейін 
үйленбейтін еркектер бар. Ерлердің 
тағы бір б/лігі ажырасқаннан кейін 
балаларына қамқорлық жасауға 
да йын, ер адамдар /з құқығы үшін 
күреседі. Егер бала 11 жастан асқан 
болса, онда ер адамның балаларын 
қамқорлыққа алуға мүмкіндігі бар. 
Nрине, әйелдері балаларын /здері 
тастап кеткен ер адамдар бар, /йт-
кені оларға қамқорлық жасауға 
да йын емес. Қазір ер азаматтардың 
да отбасындағы р/лі /згерген, олар 
отбасын ақшамен қамтамасыз етіп 
қана қоймай, әкесі ретінде бар 
жауапкершілікті мойнына алуға 
дайын», – дейді Т.Үмбеталиева.

Қорыта келгенде, «басы ауыр-
мағанның балтыры сыздағанмен 
шаруасы жоқ» деген бар. Қоғамның 
еркектің мүсәпір күйге түсіп, к/п-
тің алдында шарасыз күй кешкенін 
қабылдауы қиын. Ер адамдар да 
/згеден к/мек сұрауға арланады. 
Не месе қандай к/мек барын біл-
мей ді, онысын да к/пке к/рсеткісі 
келмейді. Жалғызбасты әке атан-
ған дардың ішкі күйзелісі де бар. 
Сон дықтан олар заңгерлік, психо-
логиялық, моральдық, материалдық 
қолдауға мұқтаж. Бір үйдің түтінін 
түзу ұшыра алмағандар, жалғыз бас-
ты аналар, баласын жалғыз тәр-
биелеп отырған әкелер мәселесін 
айтқанымызбен, ананың алақанын, 
әкенің мейірімін сезіне алмаған 
бейкүнә сәбилердің мәселесі бәрі-
нен жоғары. Ананың орнын әке, 
әке нің орнын ана баса алмайтыны 
анық. Ошақтың отын с/ндіріп, ба-
ланы жетім атандыру – қазақтың 
кей бір нәзік жанды аруларына же-
ңіл жағдай болып кеткені /кінішті.
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БАЛАСЫН ЖАЛҒЫЗ
БАҚҚАН ӘКЕ

«�келер алимент т�лей ме?» деп ж�ргенімізде, кейбір к�ріктілерден б�ріктілер озып 
кет ті. Б�гінде жал�ызбасты әкені� саны 90 мы��а таяды. К�рсеткішті� артуына не се-
беп? "з баласын к�йеуіне тастап, #ара басыны� #амын ойлап кеткен аналар жауап-
кершілік тен неге #ашады? Та�дырынан тая# жеген әкелерді� м%�-м%#тажына ��ілдік.

ЖЕКЕ МЕКТЕПТІҢ ЖЫРЫ КӨП

Жыл �ткен сайын жекеменшік мектептерді� саны артып келеді. Б%рын тек бай-
ба�ландарды� баласы о#итын мектепте #азір орта тапты�да %л #ыздары білім алып 
ж�р. Жеке білім ордалары еліміздегі мектеп тапшылы�ын шешуге де о� ы#пал етері 
аны#. Алайда жекеменшік мектептерді� саны арт#ан сайын білім сапасы #%лдырап 
кетпей ме? 

Көктем ҚАРҚЫН
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– Бурахан, к	пшілікті сол-
түстікке к	шуге үгіттеп қана қой-
май, 	зіңіз алғашқылардың бірі 
болып к	шіп келдіңіз. Солтүстік 
	ңірге қалай орналастыңыздар?

– Солтүстікке к�шу туралы ой 
к�птен к�кейде жүрген. Осы 
ойым ды әлеуметтік желі арқылы 
к�пшіліктің талқысына да салдым. 
Оның үстіне, біздің халық ақыл 
айтатындардан шаршады. �леу-
меттік желіде де «Солтүстікке 
к�шіп, шекара маңына шоғырлану 
керек» деп жалаң ұран тастайтын-
дар к�п. Бірақ нақты іс болмай 
тұрды. Сондықтан к�пшілікке үлгі 
болайын деген оймен солтүстікке 
к�шу туралы шешім қабылдадым.

Осылайша, 7 ай бұрын Талды-
қор ғаннан Солтүстік Қазақстан 
облысы Шал ақын ауданы Сер-
геевка қаласына к�шіп келдім. 
Сергеевка қаласында 9 мың адам 
тұрады. Олардың 500-і �зіміз сияқ-
ты оңтүстік �ңірлерден к�шіп кел-
гендер. Арасында қандастар да бар. 

– Байқауымызша, солтүстікке 
мемлекеттік бағдарлама аясында 
к	шуге сенімсіздік танытатындар 
к	бейген сияқты. Ара-тұра әлеу мет-
тік желіден, ақпараттық сайттардан 
к	шіп барғандардың жағдайы ту-
ралы сыни материалдарды к	зіміз 
шалып қалады... 

– Негізі, к�п нәрсе адамның 
�зі не байланысты. Обалы не керек, 
күні кешеге дейін жұмыс істеген 
«Еңбек» бағдарламасына қызығу-
шылық танытатындар к�п болды. 
Бірақ, �кінішке қарай үгіт-насихат 
жұмыстары к�здеген мақсатынан 
айнып кеткендей. Мәселен, к�шіп 
келгендердің мәселесін к�збен 
к�ру үшін �ңірге журналистер ке-
ліп жатады. Осы кезде к�шіп кел-
ген дердің к�бі жеке мәселесін 
к� тереді. Оны сенсацияға балай-

тын ақпарат құралдары шулатып 
әкетеді. Ал сол материалдарды 
оқыған соң солтүстікке к�шуге 
ниеттілер ойынан айнып қалады. 

Біле білгенге солтүстікке к�ш 
дегеніңіз – ғасырлық маңызға ие 
дүние. Бұған атүсті қарауға бол-
майды. К�шіп келетіндерді ынта-
ландыруға бағытталған арнайы 
бағдарлама болғанымен, оның 
нақты бір әкімшісі жоқ. Сондықтан 
жауапты тұлғалар бұл іспен жеңін 
түріп айналыспады. 

– Биыл «Еңбек» нәтижелі жұ-
мыспен қамтудың 2017-2021 жыл-
дарға арналған бағдарламасы аяқ-
талды. Ал теріскей к	шіне серпін 
беру үшін осы бағдарламаға балама 
қажет сияқты. Елордаға келген са-
па рыңызда Мемлекеттік хатшымен, 
Ауыл шаруашылығы министрімен, 
«Отандастар» қорының басшыла ры-
мен кездесулер осы тақырыпта 	р-
біген болар. К	шті жандандыру үшін 
неге мән беру керек? Қандай шаралар 
мемлекеттік назарынан тыс қалды? 

– Мемлекеттік бағдарлама ая-
сын да қоныс аударғандықтан, бұл 
жобаның кемшіліктері мен артық-
шылықтарын бір кісідей білемін. 
Сондықтан әлгінде айтылған ла-
уазым иелерімен болған кездесуде 
жаңа бағдарламаны әзірлеуде 
ескерілуі керек жайттар туралы 
айттым. Меніңше, теріскей к�шіне 
серпін берудің бірден-бір тетігі 
елімізде нақты осы мәселемен ай-
на лысатын консультативті-ке ңес-
ші орган немесе мемлекеттік меке-
ме құруда жатқан сияқты. Оның 
жұмысына Президенттің �зі неме-
се Премьер-Министр деңгейіндегі 
лауазым иелері жетекшілік етсе, 
шаруа оңалар еді. Сәйкесінше, 
жергілікті жерде осы органның 
уә кілетті органдары ашылып, 
оның жұмысын облыс немесе ау-

дан әкімінің орынбасары тікелей 
бақылауға алса, біз күткен қозға-
лыс пайда болуы мүмкін. 

Одан кейін солтүстікке қоныс-
танған қандас ағайындарға арнап 
адаптациялық орталықтар ашу 
керек. Оны пилоттық жоба ретінде 
2 елді мекеннен бастап к�ріп, 
қандастарды кемінде 1 жыл Сол-
түстік Қазақстанда �мір сүруге 
бейімдегеніміз ж�н. Неге десеңіз, 
қазір Сергеевкаға Иран, Ауғанстан, 
Пәкістаннан к�шіп келіп жатқан 
ағайынның ортаға сіңісіп кетуі 
қиындау. Біріншіден, олар кирил-
лицамен жазылған жазуды оқи 
алмайды. Екіншіден, к�бі орыс 
тілін �мірінде естімеген. Жақында 
Ираннан к�шіп келген қандас жі-
гіт үйіме келіп тілімдей қағазды 
ұсы нып, оқып беруімді �тінді. Қа-
ра сам, дәрігердің берген рецепті 
екен. Оған жазуды түсіндіріп, қа-
зақ тілін білетін сатушысы бар 
дәрі ханаға қарай бағыттап жібер-
дім. Оларға Сергеевкадан сату-
шысы қазақтілді дүкен табудың �зі 
машақат. Тіпті, �мірінде үйіне от 
жағып к�рмеген ағайынға әкім-
діктің жігіттері пешке от жағуға 
дейін үйретіп жүргенін �з к�зіммен 
к�рдім. Ара-арасында телефондағы 
байланыс операторларының тілін 
түсінбей, ай сайынғы тарифін қосу 
кезінде к�мек сұрап келетіндер де 
бар. Құжат толтыруда да кирил ли-
цаға шорқақтық танытып жүрген-
дер жетіп артылады. 

Міне, осындай мәселелерді 
бол дырмас үшін қандастарды бе-
йімдеу орталықтарын ашу қажет 
деп білемін.

– Қазір әлеуметтік желі арқылы 
оңтүстіктегі, батыстағы ағайынды 
солтүстікке к	шуге шақырып жүр-
сіз. Нәтиже қалай болып жатыр?

– Шынын айтқанда, к�штің 

қазіргі қарқыны к�ңілімнен шық-
пай ды. Оған әсер етіп жатқан фак-
торларды жоғарыда тізіп �ттім. >з 
тарапымнан к�шті жандандыру 
үшін әлеуметтік желіде әртүрлі 
жаз ба қалдырып, топтар ашып, 
үгіт-насихат жұмыстарын жүргі-
земін. Бұл істе жалғыз емеспін. 
Серік >тебай, >мір Шыныбекұлы 
сияқты ағаларымызбен бірге әре-
кет етіп жатырмын. 

Осы жұмыстардың нәтиже сін-
де �ткен жылы жеке �зім шамамен 
300 отбасының солтүстікке к�шіп 
келуіне ықпал еттім. Биыл 500 от-
басын к�шіріп әкелуді жоспарлап 
отырмыз. Алдағы уақытта теріс-
кейге к�шудің тиімділігін, нәти-
жесін арттыру мақсатында «Батыс-
теріскей-шығыс» атты экспедиция 
�ткізу ойда бар. Мәселен, К�рісу 
күні қарсаңында Маңғыстау жұрт-
шылығы Отпан тауға жиналады. 
Сондағы қарақұрым елдің алдына 
шығып, теріскейге к�шу туралы 
ұсынысымды ортаға тастағым ке-
леді. К�шке еруге ниеті бар аза мат-
тарды алып, Қостанай, Солтүстік 
Қазақстан және Павлодар, Шығыс 
Қазақстан облыстарындағы ауыл 
шаруашылығымен айналысуға 
қолайлы жерлерге сапарлатып 
қайтуға болады. Меніңше, бұл 
тәжі рибе де �зін-�зі ақтауы керек. 

– Демек, солтүстікке к	шу 
оңтүстік, батыс 	ңірлерде қорда-
ланған әлеуметтік мәселелердің 
түбегейлі шешімі бола ала ма?

– �лбетте. Былтырғы жаз Қы-
зылорда мен Маңғыстау облысы-
ның шаруаларына оңай соққан 
жоқ. Олардың кейбірі маған ха-
барласып, «Солтүстікке барсам, 
малымды �сіре аламын ба? Жер 
алудың мүмкіндігі қандай?» деп 
сұрастырып, қызығушылық таны-
тып жатты. �рине, солтүстікте 

ша бындық жер де к�п. Жайы лым-
дық жерде анау айтарлықтай 
қиын дық тудыра қоймайды. Ең 
бастысы, жердің құнарлылығы �з-
ге �ңірлермен салыстырғанда әл-
деқайда жоғары. Сондықтан теріс-
кейдің т�сін малға толтырамын 
деген ниеті бар шаруа үшін бұл 
к�ш таптырмас мүмкіндік. �рі 
сол түстікте ірі агроқұрылымдарды 
жасақтау арқылы жұмыссыздық 
мәселесінің де шешімі табылар еді. 

Мемлекеттік хатшымен, Ауыл 
шаруашылығы министрімен бол-
ған кездесуімде малсыз к�шіп 
кел гендерге жергілікті шаруашы-
лықтардан мал беріп, оны кейін 
т�лмен қайтарып алатын тарату 
нүктелерін ұйымдастыру туралы 
ой айттым. 

Осы тұрғыдан алып қарағанда 
теріскейге к�шуге баса мән беріл се, 
жоба �ңірлерде қалыптасқан 
к�птеген мәселенің шешімі �здігі-
нен табылар еді. Теріскей к�штің 
стратегиялық, әлеуметтік маңызы 
�з алдына. Солтүстік �ңірлер қа-
зақтың маңдайына біткен тарихи 
тұлғалардың ізі қалған жер емес пе? 

– С	з соңында солтүстікке 
к	шуді жоспарлап, нақты қадам 
жасауға жүрексініп жүргендерге 
айтарыңыз болса.

– Қазір «Солтүстікке к�ше-
тіндер отбасының әр мүшесіне 
берілетін бірреттік жәрдемақыға 
қызығып келіп жатыр» деген жаң-

сақ пікірлер айтыла бастады. Ме-
ніңше, бұл жәрдемақы к�пшілікті 
анау айтарлықтай қызықтыра 
қой майды. Ең бастысы, ниет бо-
луы керек.

Рас, қазір солтүстіктен к�шіп 
жатқандар к�п. Тіпті, тұтас ауыл-
дар босап қалып жатыр. Жергілікті 
биліктің тұрғындарды ұстап қалуға 
ешқандай мүмкіндігі жоқ. 

Ал теріскейге к�шу бағдар ла-
масы әлеуметтік пакет ұсына оты-
рып, к�птеген мүмкіндікке жол 
ашады. Салыстырмалы түрде алып 
қарағанда, солтүстікте оңтүстікке 
қарағанда ауыл шаруашылығы 
мақ сатындағы жердің к�лемі үл-
кен. Мал бағып, егін егемін деген 
шаруаларға да керегі – осы. Бұдан 
солтүстікте тек ауыл шаруашы-
лығымен ғана айналысуға болады 
екен деген к�зқарас қалыптаспауы 
керек. Теріскейге мықты кәсіп кер-
лерді де к�птеп тартқанымыз ж�н. 

>кінішке қарай, қазір к�шіп 
келетіндердің к�бінде «Мен мем-
лекеттік бағдарламамен келдім. 
Жақсы �мір сүріп кетемін» деген 
ой басым. Алайда мұндай оймен 
алысқа ұзай алмайсыз. Солтүстікке 
к�шіп келген соң Үкіметке ғана 
иек артпай, тіршілік жасап, осында 
тұрақтап қалуға әрекеттену қажет. 

— /ңгімеңізге рақмет!

/ңгімелескен 
Шынболат КҮЗЕКБАЙ

Бурахан Дақанов:

ТЕРІСКЕЙГЕ КӨШУДІҢ 
ТИІМДІ ТҰСЫ КӨП

Ел тәуелсіздігін ал�ан 30 жыл ішінде солт�стік ��ірлердегі к�шті� а�ыны то�та�ан емес. Шекараны� ар�ы бетіндегі 
ата�онысына бет т�зегендер мен нәсіп тартып ірі �алалар�а �арай �дере к�шкендерді� есебінен б�гінде айма�та 
ж�мыс к�шіні� тапшылы�ы сезіледі. Есесіне о�т�стік пен батыс ��ірлердегі мы�да�ан отандасымыз екі �ол�а бір 
к�рек таппай ж�р. Айма�тарды� е�бек ресурстары арасында�ы осы бір �айшылы�ты жою ма�сатында арнаулы 
мемлекеттік ба�дарлама т�зіліп, ж�зеге асты. Осы аралы�та т�стікті� 30 мы� т�р�ыны теріскейге табан тіреді. 
Дегенмен ба�дарлы баяндаманы� тиімділігі мен бірге ол�ы т�стары да жетіп артылады. 7 ай б�рын сол т�с тік �а-
за�станды� атанып, к�пшілікті теріскейге к�шуге ша�ырып ж�рген �о�ам белсендісі Бурахан Да�ановпен бол�ан 
с�хбатымызда стратегиялы� к�шті жандандыру тетіктері жайында ә�гіме �рбіттік. 

«Бір жо�ты� м��ы ж�з �ай�ыны 
�оз�айды» демекші, саяжайда�ы 
халы�ты� т�рмыста�ы �иынды� та-
ры туралы айт�анда, ой�а е� бі-
рінші баспана мәселесі ора лады. 
Б�рындары баспана�а �о лы жетпе-
ген дер немесе ша*ар ды� у-шуы-
нан жалы��ан жандар саяжайды 
жа�алаушы еді, б�гін де оларды� 
�атарын алыс ауыл дардан келген 
а�айын еселеп к�бейтіп жатыр. 

90-жылдардың басында тұрмыстық 
ауыртпалықтарға байланысты шалғай 
мекендерден қопарыла к�терілген к�ші-
қон процесі едәуір саябырсығанымен, бі-
рақ әлі толастаған жоқ. Сол себепті рес-
публикадағы ірі шаһарлардың маңа йында 
шоғырланған заңсыз қоныстар к�п. 

Ашық дерекк�здерден алған мәлі-
меттерге сүйенсек, республикалық маңыз-
дағы үш қала – Нұр-Сұлтан қаласында – 
11,9 мың, Алматыда – 26 мың және Шым-
кент қаласының аумағында 17,3 мың бау-
бақшалық учаскелер бар. Бірақ оларда 
нақты қанша адам тұратыны бел гісіз. 
>йткені к�птеген саяжай құрылым дары, 
бақшалық қауымдастықтар мен коопе-
ративтер заңдылық және аумақтық б�лініс 
бойынша қаланың әкімшілік ау мағына 
кірмей қалған.

Сондықтан мұндай есеп жергілікті ат-
қарушы биліктің дерегінде де, саяжай 
қауымдастықтары т�рағаларында да жоқ. 
Тек бейресми деректен Алматы облысында 
150-200 мыңдай адамның саяжайда тұрып 
жатқанын білдік. Сондай-ақ облыс орта-
лығы Талдықорғандағы 12 саяжай учас-
кесіндегі 30 мыңға жуық адам жазғы ла-
шықты тұрақты баспанасына айналдырған. 

Баспанаға мұқтаж жұрт, сондай-ақ об-
лыстық маңыздағы қалалардың бақша-
лықтарын да жаппай қонысқа айналдырған. 
>скемен қаласында мұндай 184 саяжай 
учаскесінде – 13,5 мың адам, Семей қа-
ласында 11 саяжай учаскесінде 19,6 мың 
адам тұрақты �мір сүріп жатыр. Сондай-ақ 
Ақт�беде – 33 мыңнан астам адам, Батыс 
Қазақстан облысында 17 мың адам 
саяжайда тұрады деген дерек бар. 

9РКЕНИЕТ ИГІЛІГІН 
К9РМЕЙТІН ЖҰРТ

Мәжіліс депутаты Ирина Смирнованың 
айтуынша, тек 2020 жылдың алғашқы 

жартыжылдығында ғана ішкі к�ші-қон 
«ағыны» 340 000 адамды құраған, олардың 
41 пайызы Алматы мен Нұр-Сұлтан қа-
ласына ат басын тіреген. Ал олардың 80 
пайызының тұрмысы т�мен, ипотека алуға 
шамасы жоқ, сондықтан қай жерде баспана 
арзан, сол жерге барып қоныстануға мәж-
бүр болады. 

Саяжайдың тиімділігі бау-бақша �сіруге 
арналғандықтан және мерзімдік тұрақ 
болып саналғандықтан, қолданыстағы заң-
ға �згерту енгізіліп, 2017 жылдан бері сая-
жай тұрғындарына тұрақты тіркелім беріл-
мейтін болды. Сол себепті саяжайларда 
оған дейін тұратын үлкендердің бұрынғы 
тіркелімі болғанымен, 2017 жылдан бері 
туған балалардың ондай құжаты жоқ. 

 «Саяжайдан уақытша баспана сатып 
алған адам жағдайының жоқтығынан сонда 
ұзаққа тұрақты тұрақтап қалып, барлық 
мүм кіндіктен айырылады. Осы үйі үшін 
мем лекеттік акт берілмейді, тіркеле алмай-
ды. Бұл тұрғылықты жерінде тіркеу туралы 
заңға қайшы. Соның кесірінен жұмысқа 
тұру кезінде қиындықтар туып, тиісті әлеу-
меттік медициналық к�мек ала алмайды, 
жолдың жоқтығынан балалардың мектепке 
қатынауы қиындайды. К�пшілік бақшалық 
қауымдастықтары мен кооперативтерді 
ауызсумен, электрмен қамту дұрыс шешіл-
меген. Тіпті, �ркениеттің аталған жетістік-
тері бар болғанның �зінде оның құны әл-
денеше есе қымбатқа түсуі мүмкін»,– дейді 
депутат Ирина Смирнова. 

�детте республиканың саяжай аймақ-

тарында полиция, �ртке қарсы қызмет, 
ме ди циналық пункт немесе емхана жоқ. 
Балабақша, мектеп, спорт алаңдары, жол, 
электр желісі және сумен, газбен жабдықтау 
инфрақұрылымдары салынбаған. Ал �ткен 
ғасырдың орта шамасында тартылып, со дан 
бері жаңаланбаған электр желілерінің басым 
б�лігі тозып, пайдалануға әбден ж а рамай 
қалған. Тіпті, электр қуатының ша мадан тыс 
түскен кернеуіне шыдамай, қыс қа 
тұйықталып, �рт шығып кеткен оқи ғалар 
қаншама? Олар тек материалдық шығынға 
ғана емес, адам �ліміне ұшыратып жатады. 

Жолды қыста қар алып, к�ктемде топан 
су шайып, ересектер – жұмысына, балалар 
– мектепке, науқастар дәрігерге к�ріне 
алмай пұшайман болады. 

ТҰРҒЫНЖАЙЛАРДЫ БҰЗУ 
ЖОСПАРДА ЖОҚ

«Біздің тұрғындар қалада жұмыс істеп, 
елді-жерді к�ркейтуге �з үлесін қосып 
келеді. Жұрт сияқты салық т�лейді. Бәріміз 
Қазақстанның азаматымыз, бәріміздің 
құқымыз тең. Бірақ біреулері �ркениеттің 
игілігін к�реді, ал енді біреулер одан мақұ-
рым қалады. Неге? Мемлекет саяжайлардың 
к�п проблемасына неліктен немқұрайды 
қарайды? Адамдар бұл жерге еріккеннен 
кел ген жоқ, басқа барар жер, басар тауы бол-
маған соң еріксіз қоныс қылып отыр», – 
дейді Нұр-Сұлтан қаласының Есіл ауда-
нында орналасқан «Полёт» саяжай қауым-
дас тығының т�рағасы Б. Нысанбаева.

Оның айтуынша, 2007 жылы саяжай 

аумағын бұзып тастайды деген сыбыс 
шыққан. Бірақ жергілікті билік әлі күнге 
дейін оның нақты мерзімін бекітпеген. 
Астаналық әкімдердің жыл сайынғы есеп 
берулерінде де бұл сұрақ жиі қойылады, 
бірақ нақты жауап әлі жоқ. Содан саяжай 
жұрты үйімізді қашан сырады екен, сырып 
тастаса, қанша теңге �темақы т�лейді екен 
деп күнде алаң. Сондай-ақ олар әкімші лік-
тің саяжай үйі үшін белгілеген бағаға да 
наразы. Тұрғындардың айтуынша, әкімдік 
бұзуға жіберетін бір үйдің құнын 4-5 мил-
лион теңгеге бағалайды. Қазір оған қандай 
баспана сатып алуға болады? Елорданың 
шетіндегі әбден тозығы жетіп, коммуналдық 
жүйесі ілдебайлап тұрған жатақханалардағы 
қуықтай бір б�лменің �зіне 10 млн теңге 
сұрайды. Сондықтан саяжайдағы үйін 
сатқандардың к�бі қазір басын сыйдырарға 
орын таппай, сабылып жүр.

Есіл ауданы әкімінің бас инспекторы 
Құттымұрат Шамшиевке сауал салғаны-
мызда ол дәл қазір «Полёт» саяжай қауым-
дастығының үйлерін бұзу мәселесі күн 
тәртібінде тұрмағанын айтты. 

«Астананың бас жоспарында қандай 
учаскеге не салу және қашан салу қажеттігі 
нақты к�рсетілген. Заң бойынша, саяжай-
лар уақытша маусымдық қоныс болып са-
налады. Ол жердің үйлерін тұрғын үй емес, 
уақытша баспана деп атайды. Сондықтан 
ондағы үйлер арзанға бағаланады», – деді 
Қ.Шамшиев.

ҚАЗЫНАНЫҢ ҚАРЖЫСЫН 
БЕРУГЕ БОЛМАЙДЫ

Инспектордың айтуынша, саяжай қа-
уым дастықтары заңды тұлға болып санал-
ған дықтан, қар күреу, к�шені жарықтан-
дыру, орталықтандырған су құбырын тарту, 
асфальт т�сеу деген сияқты проблемаларды 
қауымдастықтың �зі шешуі тиіс. Саяжай-
лардың заңнамалық мәртебесіне және 
мақ сатты пайдалануына байланысты жер-
гілікті биліктің заң бойынша оның инфра-
құрылымын дамыту үшін бюджеттен қаржы 
б�луге қақысы жоқ. Сондықтан саяжай 
ала бының барлық материалдық шығынын 
тұрғындардың �здері к�теруге мәжбүр. 

Яғни, саяжайдағылар екі рет т�лейді: 
бірі – мемлекетке т�ленетін салық, екінші-
сі – саяжайдың инфрақұрылымын ұстауға 
кететін шығын. Бұл тұрмысы онсыз да мәз 
емес тұрғындардың материалдық жағдайын 
одан сайын ауырлата түскен. Бірақ саяжай 
тұрғындарының бұл жағдайын кім ұғар, 
жанайқайын кім естір?

«Есіл ауданында 4 мыңнан астам 
саяжай учаскелері бар, ал оларда қанша 

адам тұратынын қауымдастық т�рағала-
рының �зі білмейді. Келіп-кетіп жатқан 
елде есеп жоқ. Бұл аумақтарда зәулім кот-
тедждер де, қабырғасы қисайған жерке-
пелер де жетерлік. Оның бірінде үй иеле-
рінің �здері тұрады, дегенмен к�пшілігін 
жалға беріп қойған. Қараусыз қалған, 
сатылып, бірнеше қолдан �ткен құрылыстар 
қаншама?» – деді инспектор.

Құттымұрат Шамшиев әкімдік �з тара-
пынан демеушілер іздеп, саяжайға к�мек-
тесуге тырысады. Ана бір жылы әуежайға 
апаратын жолға жаңа асфальт т�селгенде 
ескісін саяжай ішіндегі жолды ж�ндету 
үшін сұрап алыпты. Қ.Шамшиевтің ай-
туын ша, кейінгі үш жылда осындай тәсіл-
мен 7 шақырым асфальт т�сеген. 

САЯЖАЙДЫҢ М/РТЕБЕСІН 
9ЗГЕРТЕТІН КҮН ЖЕТТІ

Былтыр Парламент депутаттары Үкі-
метке саяжай кооперативтерін заңдасты-
рып, онда тұратын адамдарға тіркелім беру 
туралы мәселе к�терген. >йткені ішкі 
к�ш-қон тасқынының жоғарылығы және 
қоныстанушылар табысының аздығы 
мыңдаған қазақстандықтың жайлы �мір 
сүруіне мүмкіндік бермейді. 

«Саяжай алаптарына ауылдық елді 
мекен мәртебесін беріп, бұл аумақтарды 
со ның негізінде мемлекеттік бағдарлама 
аясында дамыту керек. Бұл ондағы тұрғын 
халықты электр желісімен, сумен, газбен 
жабдықтауды қамтамасыз етіп, балабақша, 
мектеп, спорт алаңдарын, жол салуға мүм-
кіндік береді. Нәтижесінде, мыңдаған 
қазақстандықтың әлеуметтік мәселесі 
шеші леді»,– деп санайды И. Смирнова. 

Нормативтік құжатқа сәйкес, саяжай-
дың ішкі инфрақұрылымына бақшалық 
қауымдастықтардың �здері жауапты. Алай-
да олардың қаржылық мүмкіндігі шектеулі. 
Онда тұратын адамдардың к�пшілігінің 
табысы аз, әлеуметтік тұрғыдан осал қам-
тыл ған топ санатына жатады. Ал саяжай 
қауымының әлеуметтік-мәдени, білім беру 
инфрақұрылымдарына, �ркениеттің басқа 
да игіліктеріне қолы жетпеуі қоғамның 
дүбәралануына, мемлекеттік институттарға 
деген сенімнің жоғалуына әкеліп соқты-
рады. Елде болып жатқан экономикалық 
процестер мен мемлекеттің бүкіл саяси 
жү йесін тұрақсыздандыруға әкеліп, әлеу-
мет тік шиеленісті асқындыра түседі. «Қа-
ралы қаңтар» оқиғасы мұндай шиеленіс-
тер дің аяқ астынан тұтанып кетуі мүмкін 
еке нін к�рсетті. Сондықтан саяжай тұр ғын-
дарының проблемасына жалпы халықтық 
мәселе ретінде қараған ж�н.

Саяжайдан пана іздегендер
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(Басы 1-бетте)

. Сонымен қатар бала сүюге зар 
болған әйелдер де осында келіп, 
зиярат еткен. Бектауата үңгірінен 
ағатын су қайнары шипалы санала-
ды. Ал  к"мекке зәру халық міндет-
ті түрде сұрағанын табады деп есеп-
теледі. Ұлы дала жауһарын індете 
зерттеген ғалымдардың с"зінше, 
Бектауата атылмай қалған жанартау 
к"рінеді. Бектауата тауы ірі түйір-
шікті гранитоидтардан түзілген. 
Солтүстік-батыс шеті Қоңырқұлжа 
мен Қарашоқы шоқылары эффу-
зивті жыныстардан тұрады. 1982 
жылдан бастап Солтүстік Балқаш 
"ңіріндегі республикалық маңы-
здағы ботаникалық қорық Бектауа-
тада құрылды. 30-ға жуық бұлағы 
болған. Қазір олардың к"бі тазалан-
бағандықтан, к"зі бітеліп, онға 
жуығы ғана ағып жатыр.

1938 жылы әлемді таңғалдырған 
зерттеуші В.Селевин Бетпақдала 
экспедициясын жүргізіп, соның 
барысында жалман кемірушісін тап-
қан. Содан ол «Селевин жалманы» 
аталып кеткен. Түн жануарының 
негізгі мекені – Бектауата б"ктері. 
Бұдан б"лек, бұл жерде арқардан 
бастап, аңның бірнеше түрі бар. 
6сімдіктердің 100-ге тарта түрі кең 
таралған, олардың 45-і сирек кезде-
сетін болса, 8-і Қызыл кітапқа ен-
гізілген. Бектауата тауының күнба-
тыс тұсында 80-100 метр биіктікте 
әлем туристерінің назарын аударған 
үлкен үңгір бар. Үңгірдің жалпы 
ұзындығы 45-48 метрге жуықтайды. 
Оған тас қорымы арқылы шығады. 
Кіреберіс қуысының биіктігі – 3, ені 
– 1,5 метр. Онда 15-16 метрге дейін 
еш қиындықсыз кіре аласыз. Бұдан 
кейінгі б"лігі, яғни 29 метрден әрі 

үңгір түбін терең к"лшік алып жа-
тыр.

Жергілікті тұрғындар Бектауата-
ны «@улиетау» деп те атайды. Бұл 
таудың атауына, қасиетіне байла-
ныс ты ел аузында аңыздар к"п. 
Біреулер Бектау ата және Беғазы 
деген екі әулие паналаған жер десе, 
ал бірі Асан қайғы бабамыз аялдап, 
«Бектауата» деп атау берген деген 
аңыз бар. Тағы бір аңызда жауынан 
қашқан Атабек есімді кісі осы тау-
дағы үңгірге жасырынып қалады. 
Ары-бері іздеген дұшпандары оны 
таба алмай, кері қайтыпты. Құдай-
дың құдіреті мен сол үңгірдің ішінде 
м"лдір бұлақ пайда болған деседі. 
Жергілікті жур на лист Қуандық  Сә-
денов: «Қазақ стан "ңірлеріне карто-
графия жүргізілген кезде @улие ата 
атауының "згеріп кететінінен қо-
рыққан бір қария Бектау деп айтып 
жіберген. «Бек» деген с"здің "зі 
ерекше, тұлғалы мағынасында қол-
данғандықтан, таудың басқалардан 
"згеше болғанынан да осы атау 
лайық деп тапса керек. «1993 жылы 
жарық к"рген «Қазақ бақсы-балгер-
лері» деген кі тап тың 43-бетінде «…
Бектау-ата Бек ата, Бекіш-ата, қол-
дай к"р…» деген бақсы сарыны бар. 
Мұндағы «Бектау-ата Бек ата» осы 
әулие болуы әбден мүмкін. Бұл жағы 
әлі зерттелмеген», – деп жазады.

ДАУ НЕДЕН ТУДЫ?
Екі жыл бұрын «Балқаштың 

жанындағы Бектауата тауының шо-
қы ларын қазып жатыр» деген ақпа-
рат тарады. @леуметтік желіде та-
ралған хабарламада тарихи нысан-
ның шоқыларын «Қарағанды–
Балқаш» күрежолының құрылысы 
үшін бұзып жатқаны, сонымен қатар 

ол маңдағы ескі қорымдардың да 
қазылып тасталғаны айтылды. 

Бірнеше рет Facebook желісінде 
дабыл қаққан Т"леубек Д"нентаев 
есімді қолданушының жазуынша, 
жол салушы кәсіпорын Бектауата-
ның солтүстік-батыс сілемі – 
Қоңыр құлжа шоқысын бұзып, сол 
маң дағы бабаларының мазарын 
жермен-жексен қылған. Осы ақпа-
рат желі қолданушыларының нара-
зы лығын туғызды. Жұртшылық та-
рихи нысанды қорғауды талап еткен 
пікірлер жариялады. 

Сонымен қатар ол Қоңырқұлжа-
ның етегінен басталған қазу жұмысы 
үлкен аумақты алып жатқанын жет-
кізген. «Қолымызда "лшегіш құра-
лымыз болмаған соң, қазылған 
жер ді адымдап "лшеп шықтық. Ені 
– 55 қадам, ұзындығы – 70 қадам, 
ал биіктігі 10 метрге жуықтайтын тау 
жынысы қазып алынған. Тұрғын-
дардың айтуынша, осы маңайда 
ашаршылық жылдары қайтыс бол-
ған адамдардың тас бейіттері болған 
к"рінеді. Біз к"ргенде айтылған жер 
тып-типыл болып жатты. Сұрасты-
рып білсек, осыған дейін бұл жер 
«Айтас-2002» ЖШС ен шісінде бо-
лыпты. Кейін учаскені шаруа қожа-
лығы мемлекетке "ткізген», – деген 
болатын Нұрдос Кәрім.

Бір қызығы, бір топ журналист, 
белсенділер барғанымен, шоқының 
жоғары б"лігінде бұрғылау жұмыс-
тары тоқтамаған. Бір күнде таңғы 
сағат 08.00-ден 15.45-ке дейін 61 
рейс жасалған. @р жүк к"лігі 27 
тоннадан 32 тоннаға дейін тау жы-
нысын артып әкелген. 61 рейсті 27 
тоннадан есептегеннің "зінде 1 647 
тонна тау жынысы тасымалданған...

БИЫЛ ҚАЙТА БАСТАЛДЫ МА?
Жақында Бектауатаға қайта қа-

уіп т"ніп тұрғаны туралы ақпарат 
қайта тарады.Тараған ақпаратқа 
сүйенсек, алматылық «Дәнекер 
Жол» ЖШС 2022-2023 жылдары жол 
құрылысына тау сілемінен 1,5 мил-
лион тонна тас алу үшін 500 тонна-
дан астам жарылғыш затты қолда-
нуды жоспарлап отыр. Ол үшін 
жергілікті тұрғындармен кездесіп, 
сонымен қатар, әлеуметтік желі ар-
қылы қоғамдық тыңдау "ткізетінін 
хабар лаған. Экологтердің айтуын-
ша, жоспарланған жұмыстар жүзеге 

асса, ауданы 8 гектардан асатын жер 
карьерге айналады. Тау мен жақын 
жердегі елді мекенге орасан зиян 
келтірмек. 

Ақтоғай ауданы әкімінің орын-
басары Абылай Аманжолов аумақта 
қазба жұмысы жүргізілмегенін айтты.

– Біз бұл мәселені қатаң бақы-
лауға алдық. Ресми түрде хабарлай-
мын: Бектауатада ешқандай жұмыс 
жүргізілмейді. Бұған дейін аталған 
қорық жанындағы Қоңырқұлжада 
карьер пайдаланылған, мамыр-шіл-
де айларында рекультивация жаса-
лады. Енді алаңдауға негіз жоқ, – 
деді ол. 

Ал Қарағанды облысының Та-
биғи ресурстар және табиғатты 
пайдалануды реттеу басқармасы 
"кілі Лиана Жамлиханова «Дәнекер 
Жол» ЖШС-нан 2022 жылдың 21 
ақпанында қоғамдық тыңдаулар 
"ткізу туралы сұраныс хаты түскенін 
мәлімдеді. Түпнұсқада келтірсек, 
«10.12.2021 г. в адрес Управления 
при ро дных ресурсов и регулирова-
ния природопользования Караган-
динской области поступило пись-
мо-запрос от ТОО «Дәнекер Жол» 
касательно проведения обществен-
ных слушаний 21 февраля 2022 г. по 
проекту «План горных работ место-
рождение магматических пород 
Бектау в Актогайском районе Кара-
гандинской области» с материалами 
ОВОС, по итогам рассмотрения 
были согласованы данные обще-
ственные слушания согласно Пра-
вил проведения общественных 
слушаний. Но на сегодняшний день 
данные общественные слушания по 
Единому экологическому порталу 
отозваны по инициативе заказчика 
проектных документов (ТОО «Дә-
некер Жол»). По данному порталу 
причина отзыва не указывается. 
Взрывные работы на объекте прово-
диться не будут». 

Түсінгеніміздей, әу баста тау 
жынысын алуға қатысты қоғамдық 
тыңдау "ткізбек болған компания 
кейін бұл ойынан бас тартқан. 

Иә, киелі жердің дауы әлі біт-
пейтіндей. 6йткені Қарағанды – 
Балқаш автобаны әлі аяқталған жоқ. 
Күн жылып, жол жұмысы басталған-
да, бұл «айқай» қайта басталардай...  

�дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

Әкім ауысады, 
МӘСЕЛЕ ҚАЛАДЫ

Алматының іргесіндегі 
ауыл мектепке зәру

«ІС БІТТІ, ҚОЯН ЗЫТТЫ»
Негізі, ағысы асау Шу "зені-

нің суын ауыздықтап, ауданға 
қажетті м"лшерін ғана бағыттау 
үшін жылда мойынқұмдықтар 
құмнан б"гет тұрғызып келген 
болатын. Алайда миллиондаған 
қар жыға тұрғызылған б"гетті 
к"к тем келе су шайып кететін. 
Осыған орай 2014 жылы  жер-
гілікті билік гидроқондырғы салу 
туралы шешім қабылдайды. 
Мердігер құрылысты дер кезінде 
бітіргенімен, жыл "тпей қондыр-
ғы істен шығып, миллиондаған 
қаржы суға кетеді. Бұл мәселені 
сол кезде облысты басқарған 
Кәрім К"кірекбаев жіті бақыла-
уына алып, тіпті "зен басына 
журналистерді апарып, мерді-
гердің қондырғыны қайта қал-
пына келтіру туралы уәдесін 
алады. Алайда сол уәде айтылған 
жерінде қалып, құрылыс қайта 
қолға алынбайды. 

2018 жылы аймақ тізгінін 
Асқар Мырзахметов ұстағанда 
аталған гидроқондырғыны қайта 
салу сметасын жергілікті билік 
900 миллион теңге деп к"рсетті. 
Бірақ Асқар Исабекұлы бюджет 
қаржысын үнемдеуді басты 
орынға қойып, жоба құнын жар-
ты есе түсірді. @кімнің талапты 
тапсырмасын жауаптылар екі 
етпей орындауға келіскенімен, 
екі жылда тағы ештеңе бітпеді. 

Биыл бұл мәселемен облыс-
тың қазіргі әкімі Бердібек Сапар-
баев бетпе-бет келіп отыр. @рбір 
жиын сайын ағын судың мәселе-
сін бірінші орынға қоятын Берді-
бек Машбекұлына бұл гидроқон-
дырғының құрылысы бас ауруға 
айналып отырғаны анық. Себебі 
біріншіден, құрылысқа қажетті 
қаржының к"лемі қомақты. 
Екіншіден, о баста гидроқондыр-
ғыны салған мердігер «іс бітті, 
қоян зыттының» керін келтіріп 
кеткен. Сондықтан су сұрап, 
шырыл қаққан шаруаларға басу 
айту үшін жаңа гидроқондырғы 
салу Бердібек Сапарбаевтың 
арқасына жүк болып отыр. 

– Негізі, бұл мәселе облыс 
әкімінің жіті назарында тұр. Күні 
кеше аймақ басшысының орын-
басары Рүстем Даулет ауданға 
жұмыс сапарымен келіп, су шай-
ып кеткен гидроқондырғыны 
к"збен к"рді. Сондай-ақ Рүстем 
Рысбайұлы Радай "зенінің 
бойын дағы апатты жағдайда 
тұрған к"пірге де ат ізін салды. 
Ауданда  қазір гидроқондырғы-
дан б"лек, Радай к"пірінің 
құрылысы да "зекті  болып тұр. 
6йткені "зеннің арғы бетінде 
қалған 80-ге жуық шаруашылық 
к"пір ар қылы "те алмай, жа-
нақайын біл діріп отыр. 

Радай к"пірінің құрылысына 
шамамен 600 миллионнан аса 
қар жы қажет. Алайда облыс 
әкім дігі бұл соманың  к"п екенін 
айтып, қазір арзан к"пірдің жо-
басын жасады. Бірақ бізге Радай 
к"пірін салмас бұрын гидроқон-
дырғыны ж"ндеп алуымыз қа-
жет. 6йткені су реттегіш гид-
роқондырғы болмаса қанша 
жерден к"пір салсаң да оны су 
шайып кетеді. Сондықтан біз ең 
бірінші гидроқондырғы салып 
беруге "тініш жасап жатырмыз. 
Оған шамамен 704 миллион тең-
ге дей ақша керек, – дейді 
Мойын құм ауданы әкімінің 
орынбасары Жақсыбек Исақов. 

ШАРУАЛАР НЕГЕ 
ШЫРЫЛДАЙДЫ? 

Жақсыбек Сағынбекұлы ны-
санның мемлекеттік сараптама-
сын 2017 жылдан бері созып келе 
жатқан «Пана» ЖШС-мен қазір 
соттасып жатқанын да айтты. 

Серіктестік сот шешімімен жо-
баны сәуір айында мемлекеттік 
сараптамадан шығарып беруге 
міндеттелген к"рінеді. Міне, 
осыдан кейін гидроқондырғы-
ның құрылысына қатысты мәсе-
леде қозғалыс болатын секілді. 

Қазір Шу "зенінен бастау 
алатын Радай су айдынына 5 елді 
мекеннің күні қарап отыр. Мұн-
дағы халықтың дені бау-бақша 
"німдерін еккенімен, оларға да 
ағын су қажет. Сондықтан к"к-
тем келе шаруалар Шу "зенінің 
арнасына к"з тігуде. Ал "зенде 
гидроқондырғы болмаған-
дықтан, су қазір тек табанында 
жатыр. Мұндайда ауданның ауыл 
шаруашылығы саласы "ркендей-
ді деп қалай айта аламыз?

Мойынқұмдықтардың  жағ-
дайымен Парламент Мәжілісінің 
депутаты Мейрамбек Т"лепбер-
ген де танысып қайтқан. 

«Ағысы қатты Шу "зені суын 
реттегіш Радай "зенінің гидро-
қондырғысы 2014 жылы салын-
ған болатын. Ауылдардың жай-
ылымы мен шабындығын сулан-
дырып, тіршілік жасауға к"п 
мүмкіндік жасауды к"здейтін 
осы гидроқондырғы құрылысы-
на 350 миллион теңгеден астам 
қаржы жұмсалған. Алайда  бұл 
гидроқондырғы арада бір жыл 
"тпей жатып-ақ істен шығып 
қалады. Шу арнасы су толып, 

қатты ақты ма, қондырғыны 
қопарып, шайып кетеді.

Айқай-шу болады. Мердігер 
бар, басқасы бар, табиғи апат 
деді. Сапасы да сынға ілікті. Енді 
бұл гидроқондырғыны қайта 
салу мәселесі күн тәртібінде тұр. 
Жоба бойынша 704 миллион  
теңге қаржы к"зделген. Мойын-
құм ауданының бір "зекті мәсе-
лесі – осы. Мұндай нысан керек 
екенін айтады мамандар. Бірақ 
сапалы, мықты, берік болуы ке-
рек», – деп депутат әлеуметтік 
желідегі парақшасында "з ойын 
білдірді.

Жазбаны оқыған мойынқұм-
дықтар бұл мәселенің жыр болып 
келе жатқанына 10 жылдың жүзі 
болғанын, Радай к"пірі апатты 
жағдайда тұрғандықтан, шаруа-
лар 25 шақырым жерді айналып 
"туге мәжбүр екенін толассыз 
жазды. Сондай-ақ облыс пен 
ауданда қанша әкім ауысса да, 
мәселе сол күйі қалатынын да 
жұрт жеткізді. Тіпті, сапасыз құ-
рылыс үшін жауаптыларды құ-
қық қорғау органдары тексерсе 
де, олар кінәсіз болып шығаты-
нын ашына айтқандар болды. 
Соңыра к"пшілік халық қалау-
лысынан бұл мәселені Парла-
мент мінберінде к"теруді сұрады. 
6з кезегінде Мейрамбек Мыл-
тықбайұлы бұқараның базынасы 
елеусіз қалмайтынына сендірді. 

P.S.

Міне, мойынқұмдықтардың 
жанайқайы – осы. Талай жылдан 
бері құрылысы сағызша созылып, 
жыр болып келе жатқан гидроқон-
дырғы мен к6пір салып беруін сұ-
райды. Себебі негізгі тіршілік к6зі 
ауыл шаруашылығы саласы сана-
латын 6лкеде ағын сусыз 6мір сүру 
мүмкін емес. Сондықтан Жаз-ата 
ауылы халқының үні  Парламент 
мінберіне жетіп, жақын арада бір 
шешімін табады деп сенеміз. �йт-
песе жергілікті билік нысанның 
жобасы мен сметасын бекітеміз 
дегенше тағы 10 жыл 6тетін түрі 
бар. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы      

Б�гінде елді мекендерді есесін тіктеп, �ндірісін �рісте-
ту ба�ытында аз ж�мыс ат�арылып жат�ан жо�. Алайда әлі 
де болса шал�ай ауылдарда шешімін таппа�ан мәселелер 
шаш етектен. Тіпті, жылдар бойы «бауын тапса, байлауын 
таппай» келе жат�ан т�йткілдер баршылы�. Міне, сондай 
�зекті мәселені бірі – Жамбыл облысы Мойын��м ауданын-
да ��рылысы са�ызша созыл�ан гидро�ондыр�ыны жайы. 

Бектауатаға қауіп төніп тұр

АЙМАҚ
№32 (4084) 

4 НАУРЫЗ 2022 ЖҰМА 7

АЛТЫ БAЛМЕЛІ ҮЙ 
МЕКТЕП БОЛҒАН 

Жалпы, аталған ауылда осы күн-
ге дейін бастауыш сыныптар үшін 
мектеп болған. Ол әлі де бар. Алай-
да мектеп деген аты болмаса, заты 
сын к"термейтін, әлдеқашан тозығы 
жеткен, апатты жағдайдағы ғимарат 
ғана бар.

«Ауылдағы жалғыз мектеп баста-
уыш сыныпқа арналған. Басында 
алты б"лмелі тұрғын үй болған. 
Кейін мектепке берілген. Ішіне кір-
сеңіз, қорқасыз. Шатырлары құлап 
кетпесін деп бірнеше жерден діңгек 
тіреп қойған. Егер оған біреу тиіп 
кетсе, т"бесі ортаға түсуі мүмкін» 
дейді бізге хабарласқан ата-аналар-
дың бірі Айгүл Жәрменова. 

 Ал 5-11-сыныптың оқушылары 
к"рші екі ауылға қатынап оқып 
жүргендеріне 15 жыл болған. Тіпті, 
осы 2021-2022 оқу жылы басталар 
алдында да ата-аналар қолдарына 
талап тары жазылған плакат ұстап, 
наразылық білдірген екен. Олар 
ауыл ішіндегі бастауыш сыныптарға 
арналған мектептің апатты жағдай-
да тұрғанын айтып, жауапты орын-
дардан осы мәселені біржақты етуді 
талап еткен. Бұл мәселе республи-
калық БАҚ-та да бірнеше рет к"те-
рілді. Облыстық оқу б"лімінің "кіл-
дері: «Біз бұл мәселеден хабардар-
мыз.  Қарасай ауданы Долан 
ауылындағы бастауыш мектеп 
құлағалы тұрғаны рас. Ол ауылға 600 
орындық мектептің жобалық смета-
сын жасап, Мемлекеттік сараптама 
б"ліміне тапсырып қойдық. Сарап-
тама қорытындысынан соң, облыс-
тық қаржы б"лімінен қажетті қара-
жат б"лінеді. Жаңа мектептің құры-
лысы 2022 жылы басталады деп 
жос парлап отырмыз», –деп жауап 
берген. 

 Осы жолы Білім басқармасына 
тағы хабарластық. Олар "ткен жылы 
қыркүйек айының аяғында аталған 
ауылға мектеп құрылысының жоба-
лық сметалық құжаты Мемлекеттік 
сараптама б"лімінің оң шешімін 
алғанын жеткізді. Осы шешімнен 
кейін Доланда жоспарланған 600 
орындық мектептің құны 4 млрд 273 
млн теңге деп есептелген. Ендігі 
жерде Алматы облыстық Құрылыс 

басқармасы қажетті қаржыны 
қарастыруға облыстық мәслихатқа 
"тінім түсіріп қойған. Білім басқар-
масының б"лім басшысы Гүлмира 
Уалбаеваның айтуынша, қажетті 
қаражатты б"лу мәселесі осы наурыз 
айында "тетін облыстық мәслихат-
тың кезекті сессиясында қаралады. 

УАҚЫТША ЖАЛҒА АЛУҒА 
ҒИМАРАТ ТАБЫЛМАДЫ 
Ауыл тұрғындары оқу жылының 

басында жиналып наразылық біл-
діргенде, негізгі талабы жаңа мектеп 
салдыру болса, екінші талабы ретін-
де жаңа мектеп салынғанға дейін 
ауыл ішінен уақытша қауіпсіз ғима-
рат тауып, балаларын сол жерге 
оқытуды сұраған. Бұл мәселе де оң 
шешілмеген секілді. Облыстық 
Білім басқармасының "кілі Г.Уал-
баеваның айтуынша, аталған ауыл 
ішінде мектеп жасауға ыңғайлы 
ғимарат жоқ екен. Бар мекеменің 
иелерімен келісе алмаған. 

«Біз ауыл әкімімен бірге сондай 
ғимарат болса деп іздестірдік. Тіпті, 
екі қабатты тұрғын үй болса да, 
жалға алу ақысын т"леп, балаларды 
сол жерге к"шірсек дедік. 6кінішке 
қарай, ондай ғимарат табылмады. 
Ауыл шетінде бұрын Пионер лагері 
болған екен. Ол ғимарат ауыл ішін-
де тұрғанымен, Алматы қаласының 
балансында болып шықты. Оның 
негізгі иелерімен с"йлесіп к"рдік, 

бірақ уақытша мектеп үшін жалға 
беруге келіспеді»,– дейді б"лім бас-
шысы. 

ТАСЫМАЛДАП ОҚЫТУҒА 
АТА-АНАЛАР КЕЛІСПЕЙДІ 
 Осындай кедергілерден кейін 

түйткілді мәселенің түйінін шешудің 
жалғыз жолы ретінде балаларды 
к"рші Алмалыбақ ауылындағы мек-
тепке тасымалдап оқыту ұсынылған. 
Ол үшін облыстық Білім басқарма-
сынан арнайы автобустар б"лінетін 
болған. Оған қоса, аталған к"рші 
ауылдағы мектептің бір қанатын 
арнайы Доланнан келетін оқушылар 
үшін босатып берген. Мәселе «енді 

ғана шешілді ме?» дегенде жағдай 
мүлдем басқаша "рбіген. Ауылдағы 
ата-аналардың бір б"лігі  бұл 
ұсыныс ты қолдаса, біразы қарсы 
болған. Себебі к"п ата-аналар бала-
ларының тасымал арқылы қатынап 
оқуынан г"рі үйде отырып онлайн 
режимде білім алғаны дұрыс деп 
шешкен. Қарсы топ: «Біздің балала-
рымыз к"рші ауылдағы мектепте 
үшінші ауысыммен барып оқиды 
екен. Яғни, сәйкесінше сабақ та кеш 
бітеді. Бұл бастауыш сыныптың 
оқушысы үшін артық ауыртпалық. 
Тоқетері ауылымыздан тезірек жаңа 
оқу ошағын салып берсін» деген 
талаптарын алға тартқан.  С"йтіп, 
бұл нұсқа да жүзеге аспай отыр. 

БОЗЫМБАЕВТЫҢ СЫНЫНАН 
КЕЙІН ТАҒЫ ШЕГЕРІЛУІ 

МҮМКІН 
 Ауыл тұрғындары облысқа 

жақында тағайындалған жаңа әкім 
Қанат Бозымбаевтың "ңірде жаңа 
білім ошақтарын салуға б"лінген 
кейбір қаражаттарды қайта қарау 

Алматы�а іргелес, облыс айма�ында орналас�ан  Долан ауы-
лыны т�р�ындары мектеп мәселесін айтып келе жат�анына бір-
 неше жылды ж�зі болды. &кінішке �арай, б�л мәселе әлі к�н ге 
шешімін тап�ан жо�. Доланны балалары  'ыр�ауылды жә не 
Алмалыба� ауылдарында�ы білім оша�ына �атынап о�у�а мәж б�р. 
Кейбіреулері онлайн білім алып жатыр.  Ауыл т�р�ындарыны  
балалар �шін мектеп салып беруін с�рап, тиісті орындар ды та-
балдыры�ын тоздырып ж�ргеніне де аттай 15 жыл болыпты. 

туралы сын-ескертпесінен кейін 
Доланға мектеп салу шаруасы тағы 
кейінге шегерілетін секілді деп 
уайымдап отыр. Оған себеп те жоқ 
емес. 

«Осыдан бір айдай бұрын облыс 
басшысы Қанат Бозымбаев біздің 
Қарасай ауданының орталығына 
келіп жиналыс "ткізді. Сол жина-
лыста Долан ауылындағы мектеп 
құрылысына деп жоспарланған 
4 млрд 273 млн теңгені қайта қара-
уды тапсырған к"рінеді. @кімнің 
айтуынша, 600 орындық мектеп 
үшін бұл сома тым к"п екен. Бозым-
баевтың осы сынынан кейін жауап-
ты шенділер қайта қарап, жаңа 
шешім шығарамын дегенше тағы 
біраз уақыт кетейін деп тұр. Осыған 
байланысты ауылымызға жаңа мек-
теп түсер деген арманымыз тағы 
біраз уақытқа шегерілетін сияқты», 
– дейді ауыл тұрғындарының бірі 
Жазира Жомарт. 

Мәселенің анық-қанығын біл-
мек болып Алматы облыстық 
әкімдігіне хабарластық. @кімдіктің 
баспас"з қызметі облыс басшысы 
жаңа мектептердің құрылысына 
жоспарланған қаражаттардың тым 
к"п екені туралы сын айтқанын 
жоққа шығармады. 

«Долан ауылындағы мектеп 
жайлы нақты еш нәрсе айта алмай-
мын. Бірақ облыс әкімі басқарма 
басшыларымен "ткізген жиында 
"ңірімізде салынуы тиіс жаңа мек-
тептердің жобалық-сметалық құжат-
тарына қатысты сын айтқаны рас. 
Бозымбаев мырзаның есебінше, дәл 
сондай 600 орындық мектептің 
құрылысына 2 млрд теңгенің т"ңіре-
гіндегі қаржы жеткілікті. Себебі 
облысымыздың басқа аудандарында 
осындай қаражатқа бой к"терген 
бірнеше жаңа мектеп бар екен. Сон-
дықтан осы мәселені қайта қарау 
туралы тиісті орындарға тапсырма 
берді»,– деді Алматы облысы әкімі-
нің баспас"з хатшысы Руслан Ербо-
та.

2019 жылы дәл осы Долан 
ауылындағы мектеп жасындағы 
бала саны 1 900 болған. Одан бері 
ауыл жыл сайын үлкейіп, сәйкесін-
ше тұрғындар саны да "сті. Бүгінде 
ауылда орта есеппен 2 500-ге жуық 
оқушы бар. Доланға жаңа мектеп 
салына қалған жағдайда «сұраны-
сты толық қанағаттандыра ала ма?» 
деген тағы бір сұрақ туады. Облы-
стық Білім басқармасындағылар 
«жаңа білім ошағы екі ауысымда 
білім береді» деп отыр. Біздің есеп 
бойынша, екі ауысымда бар болға-
ны 1 200 балаға ғана дәріс "ткізу 
мүмкін болмақ. Қалған 1 300-ге 
жуық оқушы не істемек? Тағы үш 
ауысымды мектептердің санын 
к"бейтеміз бе? Бұл мәселеге шен-
ділер қалай қарайтыны тағы бел-
гісіз?!.

Нұрболат АДЫРБЕК, 
Алматы 
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Қарсыластар жұдырықтасуды 17 қыркүйекке жоспарлап 
отыр. Айқас екінші орта салмақ лимитінде болады. Шоу Лас-Ве-
гаста �туі мүмкін, бірақ бірнеше �ңір �тініш берген.

Екі боксшы да үшінші кездесудің алдында к�ктемгі жек пе-
жектерін аяқтауы тиіс: Головкин 9 сәуірде WBA Super әлем 
чем пионы Риота Муратамен, ал «Канело» 7 мамырда Дмитрий 
Биволмен кездеседі.
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Головкин 
«Канеломен» күзде 
жұдырықтасады

Орта салма	та
ы әлем чемпионы Геннадий Го-
ловкин мен супер орта салма	та
ы абсолют чемпи-
он Сауль «Канело» Альварес �шінші жекпе-жекке 
келісті.

«Бұл мен жаттықтырып 
жүрген балалардың алғашқы 
халықаралық жарысы. Және 
олар бірден чемпион атанды. 
Футболдан турнир 2011 жылы 
туған жас�спірімдер арасында 
�тті. Балалармен бірге Түрки-
яда 10 күндей болып, жаттығу 
�ткізіп, бақ сынадық. Ойын-
дағы біздің басты қарсыласы-
мыз түрік футбол командала-
ры болды. Негізі, қатысушы-

лардың саны к�бірек болған. 
Соңғы жағдайларға байла-
нысты Ресей, Украина және 
басқа да елдердің командала-
ры жарыстан бас тартты»,– 
деді Нұр-Сұлтан қаласы олим-
пиадалық резервтің мамандан-
дырылған балалар мен жас-
�спірім дерге арналған спорт 
мектебінің жаттықтырушысы 
Ербол Жайлаубеков.

Н.НҰР�ЛІ

Астаналы	 жас футболшылар Т�ркияда 'ткен 
халы	аралы	 турнирден же)іспен оралды. Атал
ан 
сында 10 футбол командасы 'зара ба	 сынас	ан.

Tiji, Nickelodeon арна-
ларыны) балалар контенті 
	аза	 тілінде жары	 к'ре-
ді. Б/л туралы А	парат 
және 	о
амды	 даму ми-
нистрі Ас	ар Омаров мә-
лім деді.

«Былтырдан бастап �скелең 
ұрпақты, әсіресе оқушыларды 
және мектеп жасына дейінгі 
балаларды тәрбиелеуге басым-
дық бердік. «Ұлттық тәрбие», 
Tiji және Nickelodeon арналары-
ның балалар контентін қазақ 
тіліне аудару секілді ауқымды 
жобаларды жүзеге асырып жа-
тырмыз. Басты бағытымыз – 
«Ұлттық рухани жаңғыру» және 
Жол картасы жобаларын сапалы 
іске асыру. Бұл мемлекеттік 
тілді дамытуға, ұлттың мәдени 

кодын сақтауға және ілгерілету-
ге, жас тардың жан-жақты дамуы 
мен �зін-�зі танытуына бағыт-

тал ған», – деді министр А.Ома-
ров.

Наима НҰР�ЛІ

TIJI, NICKELODEON 
қазақша сөйлейді Халы	аралы	 паралим-

пиада комитеті шешімін 
'з гертіп, ресейлік және 
бе ларусь спортшыларына 
Бейжі)дегі Паралимпиада 
ойындарына 	атысу
а ты-
йым салды. Б/л туралы 
ХПК баспас'з 	ызметі мә-
лімдеді.

Сәрсенбі күні ХПК Ресей мен 
Беларусь спортшыларына ойынға 
бейтарап мәртебеде қатысуға рұқ-
сат берген еді. Шешім ХПК алқа-
сының арнайы шақырылған оты-
рысынан кейін �згертілді. 

«Соңғы 12 сағат ішінде бізге 
к�птеген қатысушы хабарласып, 
ойын ашық айтты. Мен бұған 
р и замын. Олар бізге шешімімізді 
қайта қарастырмасақ, оның Бей-
 жіңдегі Паралимпиада ойында-
рына кері әсері тиюі мүмкін 
екенін айтты. Бірнеше ұлттық 
паралимпиада комитеті ол жағ-

дайда жарысқа қатыспай тынын 
айтып наразылық білдір ді», – 
деді ХПК президенті Эндрю 
Пар сонс. 

28 ақпанда Халықаралық 
Олимпиада комитеті халықаралық 
спорт федерацияларына Ре сей мен 

Украина арасындағы жағдайға 
байланысты Ресей және Беларусь 
спортшыларының халықаралық 
жарыстарға қа тысуына жол бер-
меуді ұсынды. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Паралимпиадаға қатыспайды

5 наурызда футболдан 6аза	стан Пре-
мьер-лигасыны) кезекті маусымы бас-
талa ды. Маусымаралы	 �зілісте о	у-жат-
ты
у жиынында
ы ойындарын ойда
ыдай 
'ткізіп, 	/рамын жа)арт	ан 14 команда 26 
тур бойы жасыл ала)да ала доп бәсекесін 
	ыздыру
а дайын. 

Абылайхан ЖҰМАШ

Алғашқы турда «Ордабасы» мен «Мақтаа-
рал», «Астана» мен «Шахтер», «Атырау» мен 
«Ақсу», «Каспий» мен «Қызылжар», «Тұран» 
мен «Тараз» командалары кездеседі. Ертесіне 
«Қай рат» пен «Ақт�бе» және «Тобыл» мен 
«Ақ жайық» арасындағы бәсекеге куә боламыз. 
Kсіресе, футбол жанкүйерлері Алматының 
Орталық стадионында �тетін «Қайрат» пен 
«Ақт�бе» арасындағы ойынды асыға күтіп жүр. 
Lйткені қос клуб арасындағы ойын әрқашан 
таласқа, тартысқа толы болады. 

Айтпақшы, ел біріншілігіндегі маңдайалды 
ойын алдында былтырғы чемпион «Тобыл» 
мен Қазақстан кубогының жеңімпазы «Қай-
рат» командасы «Астана Арена» стадионында 
Суперкубок жүлдесін сарапқа салып үлгерді. 
Финалдық ойында 2:1 есебімен жеңіске жет-

кен қостанайлық ұжым екінші жыл қатарынан 
жаңа маусымды жүлдемен бастады. Бұл – Мос-
каленко футболшылары үшін үлкен жетістік. 
Бұған қоса, «Тобыл» футболшылары осы 
жеңісінен кейін 27,5 миллион теңге сыйақыға 
ие болды. Ал финалда бақ сынаған алматылық 
команда 12,5 миллион теңгені еншіледі. 

Биылғы маусымның артықшылығы, осы 
жылы чемпиондыққа таласатын командалар 
қатары арта түсті. Клубтардың да деңгейі қа-
райлас. «Қайрат» пен «Астанаға» бәсекелес 
болатын командалар қатарына кейінгі бір-екі 
жылдықта «Тобыл» командасы қосылды. Lткен 
жылы араға 10 жыл салып қайта чемпион бол-
ған қостанайлық ұжым осы жылы сол же тіс-
тіктерін қайталағысы келеді. Бір кездері еліміз-
дегі ең үздік клубтардың бірі болған «Ақ т�бе» 
командасы да құрамын жаңартып, күшейткен 
соң осы жылы жүлдеге таласатындардың тізімі-

не енді. Былтыр күміс жүлдегер атанған «Қай-
рат» командасы құрамы �згерсе де біріншілік-
тің алтын жүлдесіне қол жеткізуге тырысады. 
2021 жылы қоланы қанағат тұт қан «Астана» 
2022 жылғы маусымда ел чемпионы атану үшін 
барын салады. 

Қостанайлық «Тобыл» үшін маусым сәтті 
басталды. Енді осы жүрісінен жаңылмаса ел 
біріншілігінде де, еурокубоктық ойындарда да 
атой салуы мүмкін. Kзірге Москаленко фут-
болшылары бапкердің тек бір тапсырмасын 
ойдағыдай орындады. Алда к�птеген ойын 
бар, маусым да �те ұзақ. Араға 10 жыл салып 
ел чемпионы атанған «Тобыл» келесі жылы 
Чемпиондар лигасының іріктеу кезеңінде 
сынға түседі. Еурокубоктық бәсекенің топтық 
кезеңінде ойнауға мүмкіндігі жоқ емес. 

Ал осы жылы Құрбан Бердыев футболшы-
лары жастарға сенім артады. Қымбат легио-
нерлермен қош айтысып, оның орнына 
мәскеулік «Қайрат» клубынан бірнеше ойын-
шы алдыртты. Мұндай �згерістерден соң 
«Қайраттың» жаңа маусымда чемпиондыққа 
таласуы, Конференция лигасында сәтті �нер 
к�рсетуі екіталай. Бес дүркін ел чемпионы 
елордалық клубтың да құрамы былтырғы жыл-
мен салыстырғанда мықты емес. Бірақ үздік 
легионерлерін жібергенімен, дер кезінде ор-
нына басқа сапалы футболшылар алды. Бас-

тысы, «Астана» команданың негізгі ойыншы-
сы Марин Томасовты сақтап қалды. Енді олар 
жаңа бапкермен, жаңа құраммен жүлделі 
орынға таласып к�рмек. 

Қазақстан Премьер-лигасының к�рігін 
қыздыратын командалардың шама-шарқын 
алғашқы турда бағамдай жатармыз. Біріншілік 
басталар шақта футбол мамандары 14 қаты-
сушыға қандай баға берді, ең алдымен соған 
зер салып к�релік. 

– К�пшілік үшін жаңа маусымда қай коман-
да чемпион болатыны, қай клубтардың жүлдеге 
таласатыны, «Ақсу» мен «Мақтааралдың» Қа-
зақстан Премьер-лигасындағы дебюттік ойыны 
қалай болары, еурокубоктық бәсеке қатысушы-
ларының аталған додадағы аяқалысы немен 
ақталатыны қызық. Менің ойымша, «Қайрат» 
пен «Астана» еурокубоктық ойындардың үшін-
ші кезеңінен ары аса алмайды. «Қызылжардың» 

бұл турнирде �нер к�рсетуінің �зі жетістік бол-
мақ. Ал ішкі біріншілікке келер болсақ, «То-
был», «Астана», «Қайрат», «Ақт�бе» т�рттігі 
арасында чемпиондыққа талас жүруі мүмкін. 
Биыл жергілікті жастарға сенім артып, легио-
нерлерсіз ойнайтын «Ордабасының» т�менгі 
дивизионға түсіп қалу қаупі жоғары. «Ақжай-
ық», «Тараз», «Кас пий», «Ақсу» да бірінші ли-
гаға кетіп қалмауға тырысады.  «Шахтер», 
«Тұран», «Атырау» тур нир лік кестенің ортасын-
да жүретін шығар, – дейді спорт журналисі 
Қуаныш Қаппас. 

Спорт комментаторы Елдар Аманбаев осы 
жылы ел біріншілігін тағы да «Тобыл» жеңіп 
алады деп болжам жасады. 

– Біздің лигада әр маусым сайын тұрақты 
2-3 фаворит болады. Былтыр «Қайрат», «То-
был», «Астана» к�пшілік назарында болған. 
Биыл да осы үш клуб ел чемпионы атағын са-
рапқа салуы тиіс. «Тобылдың» чемпиондықты 
қорғап қалуға шамасы жетеді. Бірақ тағы бір 
маңызды фактор бар, ол – еурокубоктық бәсе-
ке. Егер «Тобыл» екі фронтта да жақ сы ойнай 
алса, алтын алуына да мүмкіндік жоқ емес. 
«Астана» мен «Қайрат» алтынға үміткер клуб 
қатарында, бірақ қостанайлық ұжым олар дан 
бір бас жоғары екенін ұмытпауымыз керек. 

«Мақтааралды» білмеймін, бірақ «Ақсу» 
құрамын жақсы ойыншылармен толықтырды. 
Тәжірибелі қорғаушы Гафуржан, үздік жар-
тылай қорғаушы Kбікен, алғы шепте бірінші 
лиганың сұрмергені Тұрлыбек барда команда 
тур нирлік кестенің ортасында жүре алады. 
«Мақ таарал» болса дебюттік маусымда чем-
пионаттағы орнын сақтап қалуға тырысады. 
Жүлделі орындардан «Шахтер» мен «Ақт�бе», 
«Қызылжар» командасы да үмітті, – дейді 
Елдар Аманбаев. 

Футбол мамандарының пікірі – осындай. 
Анығын, алдағы ойындар к�рсете жатар. Жүл-
делі орындардан барлық команда да дәмелі. 
Мақтаулы ұжымдар маусым бойы жақсы ойын 
�рнегін к�рсете алса, ұпайдан шашау шығар-
маса діттеген мақсаттарына жете алады. Оған 
�ткен маусымдардағы «Тобылдың» жетістігі 
дәлел. Ең маңыздысы, санаулы күннен соң 
елі мізде Қазақстан чемпионатының 2022 
жылғы жаңа маусымы басталады. Жасыл алаң-
да жанкүйерлерге керемет эфмоция сыйлай-
тын, жеңісімен қуантатын отандық команда-
ларға сәттілік серік болғай.  
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